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З нами Правда, з нами Справедливість, з нами Чесність і Честь

Поблизу Чернігова окупанти «воювали» з
мертвими бійцями – зруйнували могили і стрі-
ляли по українських прапорах на Алеї Героїв.

В Україні набув чинності закон, завдяки якому вдалося
значно підвищити доходи деяких громадян похилого віку. Тепер
у військовослужбовців, які отримали інвалідність внаслідок
війни, мінімальна пенсія становитиме майже 4400 гривень. 

10 червня Кабінет Міністрів України затвердив розроблений
Мінветеранів Порядок проведення комплексного огляду си-
стеми соціального захисту ветеранів війни та членів їхніх сімей,
членів сімей загиблих (померлих) ветеранів війни, членів сімей
загиблих (померлих) Захисників і Захисниць України. 

ТАКІ ЗМІНИ до пенсійних ви-
плат частини українців вніс

Закон України № 2040-ІХ «Про вне-
сення змін до деяких законів
України щодо вдосконалення пен-
сійного законодавства", який набув
чинності наприкінці квітня 2022 року.
Про деталі нового пенсійного закону
розповіло видання napensii.

До ухвалення цього закону існу-
вали інші норми мінімальних пенсій
інвалідам війни. Вони були прив'я-
зані до прожиткового мінімуму для
осіб, які втратили працездатність, і
були, зокрема, такими:

• для І групи – 120%;
• для ІІ групи – 110%;
• для ІІІ групи – 105% прожитко-

вого мінімуму.
Тепер, відповідно до нового за-

кону, пенсії інвалідів-військовослуж-
бовців відкріпили від прожиткового
мінімуму й призначили фіксовані
суми виплат. З травня цього року
вони стали такими:

• для І групи – 5025 гривень;

• для ІІ групи – 4610 гривень;
• для III групи – 4396 гривень.
Таким чином, мінімальна пенсія

військовослужбовців, які отримали ін-
валідність на війні, тепер складе
майже 4,4 тис. гривень. Отже, міні-
мальна виплата цієї категорії грома-
дян зросла більш ніж удвічі: 4396 грн
проти 2030,7 грн, які вони отримували
до набуття чинності нового закону.

При цьому їхні нові виплати,
разом із рештою пенсій, підлягають
щорічній індексації і, відповідно,
зростатимуть у березні кожного
року.

Нагадаємо, в Україні також збіль-
шили надбавку до пенсій громадя-
нам, які досягли пенсійного віку, але
продовжили працювати. При цьому
вони виявили бажання отримувати
пенсію із більш пізнього терміну.
Згідно з новим законом, їхні над-
бавки до пенсій можуть становити
до 24% від основного розміру пен-
сії.

Любов МАРЧЕНКО.

ДОКУМЕНТ розроблено на ви-
конання внесених за ініціати-

вою Мінветеранів змін до Закону
України «Про статус ветеранів війни,
гарантії їх соціального захисту», що
був ухвалений Верховною Радою 24
березня. 

Затвердженим Порядком перед-
бачено, що комплексний огляд си-
стеми соціального захисту
проводитиметься Мінветеранів раз
на три роки з метою актуалізації
норм законодавства і відповідних
нормативно-правових актів щодо
статусів, механізмів соціальної під-
тримки й державних гарантій відпо-
відно до реалій сьогодення. 

Крім того, такий огляд дасть
змогу оцінити стан і готовность ор-
ганів державної влади, підприємств,
установ та організацій до виконання
функціональних завдань, їхню спро-
можність ефективно реагувати на
поточні й прогнозовані проблеми
соціального захисту ветеранів, чле-
нів їхніх сімей та родин загиблих За-
хисників.   

“Зі здобуттям перемоги нашою
країною ми ввійдемо у зовсім іншу
Україну – оновлену, сучасну і циф-
рову. Наразі фахівці Мінветеранів

разом з Урядом, профільними міні-
стерствами та відомствами в умовах
воєнного стану активно працюють
над створенням підвалин для пе-
ріоду після перемоги. Дуже важливо
якнайшвидше приступити до прове-
дення комплексного огляду, щоб на
основі його висновків напрацювати
зміни до чинного законодавства для
надання актуальних механізмів під-
тримки нашим Захисникам і членам
їхніх родин. Зокрема, й для вете-
ранського розвитку. Щоб і бійці
наших сьогоднішніх добровольчих
формувань, і воїни Збройних Сил
України могли належним чином роз-
виватись у мирному житті, в тому
числі розвивати ветеранський біз-
нес”, – наголосила міністр у справах
ветеранів України Юлія Лапутіна. 

Так, для здійснення комплекс-
ного огляду системи соціального за-
хисту Мінветеранів буде створено
робочу групу. Крім Мінветеранів, до
неї входитимуть представники Мін-
оборони, Мінфіну, Мінекономіки,
Мінсоцполітики, МОН, МОЗ, МВС та
інших силових структур і відомств.
Загальне керівництво комплексним
оглядом здійснюватиме міністр у
справах ветеранів.

У ЯРЦЕВОМУ Чернігівської області на Алеї Героїв
російськими агресорами зруйновано могили

наших військових, які загинули в боротьбі за територі-
альну цілісність України на Донбасі з 2014 року. Також
окупанти прострелили державний прапор.

Такий акт вандалізму шокував місцевих жителів і
батьків загиблих. Про це повідомляє східноєвропейське
бюро Report.

На місці, де росіяни вчинили акт вандалізму, побував
нардеп від «Слуги народу» від Чернігівської області Олег
Семінський.

«На кладовищі в Ярцевому можна побачити, скільки
звірств і безчинств було скоєно російськими військо-
вими. Там є могили загиблих учасників АТО, наших
солдатів, які воювали з 2014 року і загинули. По пра-
порах стріляли з автоматів. Вони також зруйнували
храм, який батьки побудували на свої гроші», – каже
депутат. Він уточнив, що храм, до речі, перебуває у
підпорядкуванні Московського патріархату. Також

окупанти зруйнували могили солдатів, які воювали в
Афганістані.

«Це ті, хто свого часу бився з ними пліч-о-пліч в Ра-
дянській Армії. Вони знищили ці могили з таким же
звірством і дикістю. Однак в Афганістані ми воювали всі
разом – росіяни, азербайджанці, українці, білоруси. А
тепер подивіться, що вони накоїли. Я не можу зрозуміти
Путіна. Як можна слов'ян, тобто росіян, налаштовувати
проти українців? Я не знаю, якими словами цього можна
було досягти», – заявив Олег Семінський.

За словами місцевих жителів, російські солдати хо-
тіли, щоб всі зустрічали їх, нібито ті прийшли з миром.
Але ніхто на це не погодився.

Віолета ОРЛОВА.

Прем'єр-міністру України 
Д. А. Шмигалю

ШАНОВНИЙ  ДЕНИСЕ АНАТОЛІЙОВИЧУ!
Враховуючи тимчасові складнощі внаслідок дефіциту ав-

томобільного палива, який призвів до великих черг на АЗС,
ігнорування паливними компаніями статей Закону України
«Про статус ветеранів війни, гарантії їх соціального захисту»,
Українська Спілка ветеранів Афганістану (воїнів-інтернаціо-
налістів) звертається до Вас з проханням дати доручення від-
повідним державним структурам щодо жорсткого контролю
за дотриманням вимог чинного законодавства України сто-
совно пріоритетного обслуговування осіб з інвалідністю
внаслідок війни (пункт 26 статті 13 Закону України «Про ста-
тус ветеранів війни, гарантії їх соціального захисту»).    

Крім того, у зв’язку із суттєвими стрибками цін на пальне
просимо Вас доручити переглянути у бік підвищення розмір
грошової компенсації на бензин, ремонт і технічне обслуго-
вування автомобілів, який визначений для осіб з інвалідністю
внаслідок війни пунктом 2 постанови Кабінету Міністрів
України від 14.02.2007 № 228.

З повагою
С. ЧЕРВОНОПИСЬКИЙ,

голова УСВА.  

ТЕ, ПРО ЩО йдеться в заголовку – це не
художній образ. Насправді у світі зміни-

лося все: геополітика, дипломатія, військова
справа, суспільство… За 100 днів – з 4-ї ранку
24 лютого – Україна змінилася кардинально,
вона вистояла і не розсипалась, провалила ро-
сійські плани, довела усьому цивілізованому
світові, що ми – воістину дозріла нація, згурто-
вана і мужня, з сильною волею до супротиву й
перемоги, а не якесь там «failed state», неспро-
можна держава, як нас дехто називав і пред-
ставляв.

100 днів неймовірного опору України пробу-
дили західні спільноти, відкрили їм очі, зокрема
ЄС і НАТО, на те, чим є насправді росія та її роз-
хвалена «друга армія», допомогли нарешті отри-
мати впевненість у собі і в тому, що рф потрібно
не вмовляти, а жорстко ставити на місце.

100 днів війни… Спробуємо проаналізувати,
яким світ був і яким став за ці три з половиною
місяці – в геополітичному, дипломатичному, вій-
ськовому, санкційно-обмежувальному і суспіль-
ному планах.

Читайте на 3-й стор.

«Українська Православна Церква пропонує органі-
зувати молитовну ходу до Маріуполя» — такі слова
Блаженнішого Митрополита Онуфрія розмістив офі-
ційний сайт УПЦ 22 квітня 2022 року. Інформації про
те, що сталося далі, в офіційних повідомленнях
немає. 

2 травня на Facebook-сторінці протоієрея Сергія
Ющика, настоятеля «афганського» храму в Києві,
з’явився такий допис: «22-29 квітня поїздка на пів-
денний схід України… 24-29 квітня — перебування
на «нулях» і «мінусах»: Мангуш, Маріуполь, Сартана,
Талаківка, Широкіне, Безіменне… Пасхальне бого-
служіння в Будинку культури Запоріжжя, який об-
лаштований для прийому біженців… Світлий
тиждень у «фільтраційному» таборі денеера… Ночі
Світлого тижня під звуки клятих російських бомбар-
дувальників і вибухів бомб над «Азовсталлю» в інтер-
валі 15 хвилин… Дні Світлого тижня в постійній
напрузі очікувань, що з секунди на секунду

з’явиться можливість евакуювати цивільних людей… Напевно, що треба ще дні для осмис-
лення та осягнення побаченого, почутого, відчутого…»

Закінчення на 7-й стор.)

ЧОТИРИ ДНІ БЕЗ БОЇВ
Хресний хід у Маріуполь: як це було

100 ДНІВ ВІЙНИ – У СВІТІ ЗМІНИЛОСЯ ВСЕ

ЗАВЖДИ ГОТОВИЙ БУТИ В СТРОЮ
ПРЕЗИДЕНТ УКРАЇНИ Володимир Зеленський

нагородив орденом Богдана Хмельницького
І ступеня полковника Збройних Сил України Юрія
Белякова.

Відповідний Указ №334/2022 опубліковано на
сайті глави держави 14 травня. «За особисту муж-
ність і самовіддані дії, виявлені у захисті держав-
ного суверенітету та територіальної цілісності
України, вірність військовій присязі постановляю
нагородити орденом Богдана Хмельницького І сту-
пеня Юрія Белякова — полковника", – йдеться в до-
кументі. Ю. Беляков став повним кавалером
ордена Богдана Хмельницького.

Юрій Володимирович Беляков народився у місті
Самбір Львівської області. Він — заступник началь-
ника управління муніципальної варти департа-
менту міської інфраструктури Ужгородської
міської ради, ветеран війни в Афганістані, в 1998–
2006 роках очолював Ужгородське міське товари-
ство ветеранів війни в Афганістані, інвалід війни.
Був  військовим комісаром Одеського обласного
військового комісаріату. Наразі очолює одну з бри-
гад ЗСУ, — повідомили у Telegram-каналі Ужго-
родської міської ради.

Про нашого бойового побратима
читайте на 4-й стор.

Офіційно

ВОРОГИ «ВОЮВАЛИ» ІЗ ЗАГИБЛИМИ ГЕРОЯМИ

ДОХОДИ ІНВАЛІДІВ
ВІЙНИ ПІДВИЩИЛИСЬ

ДЛЯ ПОЛІПШЕННЯ
СОЦІАЛЬНОГО ЗАХИСТУ

Актуальне інтерв ю міністра у справах ветеранів Юлії Лапутіної чи-
тайте на 2-й стор.



2 ТРЕТІЙ ТОСТ

– На яку кількість осіб була на-
правлена політика відомства до
початку повномасштабної агресії
росії і наскільки ця цифра збіль-
шиться за результатами війни?

– До 24 лютого ми мали близько
500 тисяч людей, які є безпосередньо
учасниками Антитерористичної опе-
рації та Операції об’єднаних сил. Якщо
ми сюди ще додаємо членів родин за-
гиблих Героїв, зокрема Героїв Небес-
ної сотні, постраждалих учасників
Революції Гідності, а також всі інші ка-
тегорії, такі як учасники Другої світової
війни або прирівняні до них особи, і
всі, хто брав участь у миротворчих мі-
сіях, то це приблизно 1,2 мільйона
осіб.

Уже зараз ми розуміємо, що після
війни ця цифра буде в рази більша.
Дуже багато людей долучилося до лав
Територіальної оборони, зокрема
добровольчі формування територі-
альних громад, також є члени родин
загиблих. Тому,  думаю, ця цифра
може сягнути 4-5 мільйонів людей.

Якщо говорити безпосередньо про
осіб зі статусом учасника бойових дій,
то за даними реєстру Міністерства со-
ціальної політики по їх пільговим кате-
горіям, то там понад 770 тис. осіб. 

– Чи потрібно буде у зв’язку з
цим збільшувати штат міні-
стерства?

– Я наразі не бачу такої необхідно-
сті. Основні напрями в роботі зали-
шаться тими самими. Збільшення
кількості працівників, можливо, потре-
буватимуть лише територіальні ор-
гани міністерства при зміні системи їх
роботи. На мою думку, вони мають
бути більш послуго- і сервісноорієнто-
ваними, за прикладом Центрів на-
дання адміністративних послуг, але
для звільнених військових.

– На скільки кількість осіб зі ста-
тусом УБД потенційно може збіль-
шитися після війни?

– У нас прийнято важливий закон,
відповідно до якого добровольчим
формуванням Сил територіальної
оборони, а також добровольчим фор-
муванням безпосередньо територі-
альних громад надано право на
набуття статусу учасника бойових дій.
Ми не знали з початком широкомас-
штабної агресії росії, куди саме по-
верне «театр воєнних дій» і скільки
добровольчих формувань братимуть
участь у бойових діях, тому надали
право всім.

Коли ми переможемо, то буде
формуватися порядок надання стату-
сів. Ті, хто служить в Силах територі-
альної оборони, є окремим родом
військ і ними опікується Генеральний
штаб Збройних сил, вони їм надавати-
муть статуси відповідно до бойових
розпоряджень. Генштаб знає, де ве-
лися бойові дії, тому на основі цих до-
кументів потім люди отримуватимуть
статус УБД.

– Раніше можна було чути про
практику так званих «військових ту-
ристів». Як міністерство буде ста-
витися до таких проявів після
війни?

– Я особисто бачила таких «вій-
ськових туристів» і в 2014 році, і в
2015–2016 роках, коли люди при-
їжджали на три дні, потім отримували
довідку і статус УБД. Зараз ми маємо
настільки широкомасштабну війну, що
весь народ став на захист, і в будь-якої
людини, яка дійсно брала участь у вій-
ськових діях, буде підвищений запит
на справедливість. Ми як держава, як
уряд маємо зробити все, щоб порядок
набуття статусу був прозорим.

Зараз у нас відбувається так, що
добровольцям надає статус Міні-
стерство ветеранів за рішенням спе-
ціальної комісії, до якої входять
представники усіх силових відомств.
Коли ми переможемо, нам потрібно
буде верифікувати все, що відбува-
лося за минулі роки з наданням стату-
сів, і водночас створити новий
прозорий механізм.

Варто відзначити, що вже наступ-
ного дня після перемоги запрацює
електронний реєстр ветеранів війни.
Ми його підготували, все зробили. З
реєстром буде пов'язаний електрон-
ний кабінет ветерана, будуть засто-
сунки в «Дії». Але наразі через
безпекові міркування ми не можемо
його запровадити. Після війни завдяки
реєстру всі ветеранські електронні
сервіси функціонуватимуть прозоро.

– Як у зв’язку зі збільшенням
осіб, на яких спрямована політика
міністерства, і новими викликами,
уже змінилася робота відомства і
як буде змінюватися надалі? 

– Рік тому ми заклали собі 10 пріо-

ритетів. Там і електронний реєстр ве-
теранів, і електронний кабінет вете-
рана, і запровадження механізму
формування громадянської ідентич-
ності, і запуск певних сервісів, реабілі-
таційні центри, лікування ветеранів і
так далі. 

Звичайно, 24 лютого, коли ми були
з робочим візитом в Краматорську і
зустріли початок вторгнення саме на
місцевому аеродромі, який зазнав об-
стрілів у перші ж хвилини, ми зрозу-
міли, що це широкомасштабна війна і
потрібно кардинально змінюватися з
коліс. Тому, хоч це і не класичні функції
Міністерства у справах ветеранів, але
представники наших територіальних
органів одразу долучилися до коорди-
наційних гуманітарних штабів, що
діяли в областях. 

Згодом стало зрозуміло, що це
триватиме певний час, що війна при-
носить страждання родинам наших
захисників, а всі бюджетні кошти йдуть
на перемогу, звільнення наших тери-
торій і відсіч російській агресії. Тому
тимчасово пріоритети змінилися.

Наші ветерани, а особливо їхні ро-
дини, які у великій кількості стали внут-
рішньо переміщеними особами,
потребують підтримки і швидких рі-
шень. Ми в міністерстві ще торік запо-
чаткували державну установу «Ук-
раїнський ветеранський фонд», і коли
ми думали про його розвиток, то пла-
нували  на конкурсній основі пророб-
ляти процедури підтримки ветерансь-
ких політик різного напряму. Але зараз
стало зрозуміло, що потрібні саме
швидкі рішення для допомоги людям,
і для цього можна використовувати ін-
струмент Фонду.

Наразі ми відкрили рахунки Фонду
– гривневий і валютний – і починаємо
збирати кошти на програми під-
тримки. Наприклад, на надання цільо-
вих мікрогрантів родинам ветеранів.
Це буде в межах 20 тисяч гривень на
підтримку свого невеличкого бізнесу
чи стартапу на новому місці після ви-
мушеного переміщення. Також Фонд
може бути платформою для реабіліта-
ційних заходів, програм ветерансь-
кого розвитку, розвитку ветерансь-
кого підприємництва. Це все важливі і
стратегічні напрями. Крім того, акту-
альними є програми з отримання ци-
вільної спеціальності, щоб людина,
яка прийде з війни, могла отримати
підтримку на навчання або перенав-
чання. Наша аналітика говорить, що
дуже часто, коли ветерани йшли на
війну з найманих працівників, то після
повернення, вони вже хочуть мати
власну справу. Люди йдуть в агробіз-
нес, в ІТ-сферу, в сферу культури,
люди знаходять себе і самореалі-
зуються. Тому інструмент Фонду
можна гнучко використовувати на
підтримку таких політик.

– Ви говорили, що так як пере-
важна більшість ветеранів на сьо-
годні це люди працездатного віку
18-45 років, то політика щодо них
має орієнтуватися не на пільги, а
на розвиток і на відновлення
людського потенціалу. Можете на-
вести конкретні приклади, що це
має бути?

– Ветеран, який повертається з
війни, особливо ветеран, який повер-
тається з перемогою, це людський по-
тенціал, який має бути рушієм
позитивних змін в країні, бо він є но-
сієм основних людських цінностей, які
мотивували його піти захищати дер-
жаву. Він є провідником цінностей:
воля, гідність, довіра, відповідаль-
ність, які є гаслом і нашого міні-
стерства. Це саме те, заради чого ці
люди йдуть на війну. Так само вони по-
вертаються зі своїм досвідом і про-
довжують розвивати державу і
суспільство.

Коли вони повертаються додому,

починають наводити порядок в
своєму домі, в своїх громадах, дер-
жава має ставитися до них гідно, на-
давати інструменти розвитку, не
забуваючи про соціальні гарантії.
Саме на це Фонд і спрямований, а
також будемо радитися в Уряді, як
краще зробити, щоб бюджет міні-
стерства після перемоги наповню-
вався грошима, для того, щоб
забезпечувати набагато більшу кіль-
кість людей, ніж маємо зараз.

– У минулі періоди деколи так
було, що ветерани залишалися з
тих чи інших причин трохи ображе-
ними на державу. Що потрібно зро-
бити, щоб ті Захисники і Захисниці,
які будуть повертатися з війни, не
мали такого відчуття?

– Потрібно завжди бути в комуніка-
ції з цими людьми. І від влади, і від вій-
ськових командирів вони мають чути,

що держава уже зараз робить все,
щоб ви потім були забезпечені. Дер-
жава має сформувати чіткий план
підтримки Захисників і доводити його
до людей. На сьогодні ми як ніколи
відчуваємо єднання, і це єднання нам
потрібно не втратити. Зараз всі стоять
одним фронтом, влада, військові, во-
лонтери, активісти, медики  – всі роб-
лять надможливе для нашої перемоги.
Тому потрібно спрацювати так, щоб це
єднання стало нашою силою на май-
бутнє.

– Чого саме стосуватиметься
оновлення системи соціального
захисту ветеранів?

– Реформування системи соціаль-
них гарантій має відбутися обов’яз-
ково. Першим кроком було ухвалення
закону, який надає право державі
кожні 5 років проводити комплексний
огляд системи соціальних гарантій для
ветеранів і членів їх родин. Чому це
важливо? Тому що, на жаль, за 30
років вводилися різні гарантії і пільги,
які дублювалися, суперечили одна
одній, нашаровувалися в різні істо-
ричні періоди, а самої системи немає.
Ми розпочали цей комплексний огляд,
вивчаємо актуальність пільг, як, до
прикладу, обов’язкове забезпечення
ветерана дротовим телефоном. Також
розглядаються моделі щодо надання
людині права обирати, що вона хоче
отримувати: щорічну одноразову до-
помогу, яку може витратити на влас-
ний розсуд, чи пільгу, скажімо, на певні
послуги. Після того, як цей огляд буде
завершено, ми будемо виносити на
обговорення свої пропозиції щодо
того, як змінити підходи, щоб започат-
кувати дієву систему.

Наприклад, у провідних арміях
світу згідно зі стандартами НАТО ус-
пішно існує система переходу з вій-
ськової кар’єри до цивільного життя.
Тобто, з того часу, як починається рек-
рутинг людини, вона уже має знати,
що буде через 5, 10, 15 років. І потім,
коли вона уже звільняється зі служби,
у неї є розуміння, як можна отримати
іпотеку, яке медичне забезпечення і
так далі. Це так званий «шлях вете-
рана».

– Коли у нас це так запрацює?
– Цю роботу ми започаткували ще

до широкомасштабної війни. Провели
багато консультацій. Відколи Альянс
відкрив тут свій Офіс на цю тему для
українських військових проводилося
дуже багато тренінгів, зусилля роками
спрямовувалися на теоретичне на-
вчання, але безпосередніх рішень
приймалося, на жаль, мало. Зараз ми
теж надали Офісу НАТО свої пропози-
ції стосовно «шляху ветерана» і запро-
шуємо долучитися до запровадження
його на практиці, бо ми дійсно цього
потребуємо.

Звичайно, війна змінила наші пла-
ни, але ми продовжуємо реалізову-
вати програму про перехід з війсь-
кової кар’єри до цивільного життя.
Фактично, нам потрібно знати, де ж ми
підхопимо ветерана після армії. Усві-
домлюючи навантаження на Міні-
стерство оборони, ми готові сьогодні
взяти на себе напрацювання меха-
нізму переходу, щоб він одразу був за-
пущений уже після нашої перемоги.

– До речі, що буде з житловими
програмами для ветеранів, врахо-

вуючи, що питання житла після
війни вийде за рамки Захисників,
бо десятки тисяч цивільного насе-
лення залишилося без житла?

– За іншого розвитку подій уже
цього року ми мали реалізувати по-
тужну мету – закрити повністю черги
для ветеранів, які є переміщеними
особами. Була велика перемога, коли
ми за підтримки керівництва держави
отримали відповідну субвенцію в дер-
жавному бюджеті. Водночас, зараз ми
розуміємо, що потреба у житлі охо-
пить набагато ширші кола населення
України, чиї домівки знищив ворог.
Тому ми зробили робочу групу разом
з Міністерством розвитку громад і те-
риторій, Міністерством соціальної по-
літики, Міністерством фінансів, яка
працює над тим, яким чином модеру-
вати житлову політику, щоб після пе-
ремоги був ефективний механізм

першочергового надання житла на-
шим ветеранам.

Має бути справедливий розподіл
житла в майбутньому, особливо, що
стосується людей, які 8 років стоять в
черзі, особливо для тих, хто є пересе-
ленцями. З іншого боку багато цивіль-
них залишилося без житла, а також
без житла залишилося багато військо-
вих, які служать зараз. Крім того, бу-
дуть подвійні статуси, коли людина
була учасником АТО, стала пересе-
ленцем, зараз пішла на широкомас-
штабну війну, а родина вимушено
вдруге переселилася. Ми все це розу-
міємо.

Як раніше програма задоволення
потреб в житлі всієї черги військових
була пріоритетом Президента, так цей
пріоритет залишається і сьогодні. Не-
щодавно відбувався Конгрес місцевих
і регіональних влад при Президентові
України, де я порушувала це питання.
Ми проговорили, що коли будемо
мати загальний план забезпечення
житлом всього населення, то в ньому
пріоритетними обов’язково будуть
наші ветерани.

– Як буде побудована система
реабілітації Захисників, зокрема
психологічної?

– На жаль, у нас в країні за 30 років
взагалі не створена система психоло-
гічної реабілітації ні військових, ані ци-
вільних. І зараз уряду, Міністерству
охорони здоров’я у співпраці з іншими
відомствами спільними зусиллями до-
водиться це надолужувати. Адже
практично все населення потребува-
тиме реабілітації, оскільки такого
стресу ніхто не переживав за останні
80 років ні в Європі, ні в світі.

Ми вибудовуємо нову реабіліта-
ційну філософію і нову загальнодер-
жавну систему, в центрі якої буде
людина, особистість, яка має право на
якісне життя за високими стандар-
тами. Зараз у нас в міністерстві є ди-
ректорат, який займається медичним
забезпеченням і психологічною реабі-
літацією, а також є реабілітаційні
центри, які нам дісталися в спадщину
від структур, на базі яких створюва-
лося міністерство. Ми маємо дуже ам-
бітні плани, зокрема, йдеться про
створення науково-практичного цен-
тру психічного здоров’я світового зна-
чення з символічною і промовистою
назвою  «Бородянка – Центр».

Ця ідея виникла після того, як ми
відвідали Бородянку, де був наш реа-
білітаційний центр. Прямим танковим
пострілом він вщент зруйнований. Ро-
сіяни розуміли, що це соціальна уста-
нова і прицільно туди били, загинуло
дві людини. Але наші психологи в гу-
манітарному штабі в Бородянці вже
надають психологічну допомогу. І у нас
виникла ідея, щоб зараз у найбільш
зруйнованих населених пунктах Київ-
щини, де російські війська чинили не-
людські акти насильства над
цивільним населенням, напрацьову-
вати швидкі рішення щодо надання
людям психологічної підтримки. Пер-
шим проектом буде саме створення
модульного містечка в Бородянці, де
розміщуватимуться кабінети психоло-
гів, тимчасове житло для працівників
центру, які залишилися без даху над
головою, але попри це продовжують
працювати, невеликий хостел для

людей, які потребуватимуть цілодобо-
вої психологічної підтримки, а також
місця для проживання міжнародних
експертів, які будуть приїжджати і на-
давати там психологічну допомогу, а
водночас здійснюватимуть аналіз
всього, що там відбулося.

Це буде унікальний науковий до-
свід вивчення феномену нелюдства.
Це навіть не можна назвати звірством,
бо звірі так не вчиняють. Вовк не з’їсть
одночасно 150 зайців, тому не буде їх
убивати і викладати в лінійку, щоб ди-
витися на них і відчувати від цього на-
солоду. А там росіяни творили
насильство над дітьми, над жінками –
це жахливо, це неможливо пояснити,
тому потрібно вивчати психіатрам і
психологам. Тому буде створений нау-
ково-практичний хаб, щоб іноземні
спеціалісти і допомагали в роботі з
людьми, і вивчали у розмовах з оче-

видцями все, що там сталося, щоб по-
передити таке в майбутньому.

– Як ви бачите масштабування
цього проекту, можливо, на інші
міста і регіони?

– Для початку це буде в форматі
відновлення роботи центру і надання
швидкої допомоги людям. У май-
бутньому я б хотіла, щоб цей хаб пере-
творився на великий «Бородянка –
Центр» – всесвітній центр менталь-
ного здоров’я. Зв’язати його з усіма
сучасними науковими центрами світу,
ділитися інформацією, запроваджу-
вати наукові програми психологічних і
психіатричних досліджень, проводити
форуми з новітніх методик. З локацією
ми ще не визначилися, можливо, це
буде Київ.

– Чи плануються інші проекти за
прикладом «Бородянка – Центр» в
інших напрямах?

– Ми свого часу, до широкомас-
штабної війни, планували в Гостомелі
створити сучасний реабілітаційний
центр для ветеранів і членів їхніх
родин. Це мали бути високоякісні клі-
ніки за міжнародним прикладом. Щоб
військові там лікувалися за держав-
ними програмами безкоштовно, а ци-
вільні могли туди потрапити за
програмами страхування або отриму-
вати платні послуги. Так працює в світі,
і хочеться, щоб і у нас таке запрацю-
вало, тому над цим проектом також
будемо продовжувати роботу.

– Мінветеранів ініціювало ство-
рення інтерактивного музею укра-
їнського ветерана, а чи планується
в майбутньому, після війни, ініцію-
вати створення Музею-меморіалу
російсько-української війни?

– Віртуальний музей – це онлайн
платформа, яка була запропонована
нашим міністерством, тому що світ
має знати про Україну і потрібно доно-
сити інформацію сучасними фор-
мами. Ми хочемо створити музей
українського ветерана. З будь-якої
точки світу можна буде подивитися на
мапу України і в один клік дізнатися
про героїчні подвиги Захисників, про
те, що вони роблять у мирний час, і
про наші цінності.

Щодо створення таких інституцій
як Меморіали війни, то діалог в Міні-
стерстві культури та інформаційної по-
літики, Українському інституті націо-
нальної пам’яті  був започаткований
ще до початку повномасштабної
війни. Мінкультури разом з нами
опрацьовувало різні концепти, плану-
валося визначити місце, та  війна, на
жаль, змінила всі плани. Але це
обов’язково має бути – Музей росій-
сько-української війни має отримати
як фізичне втілення в центрі Києва, так
і віртуальну платформу. Ми ж бачимо
скільки маніпуляцій існувало в світі на-
вколо наших взаємовідносин з росією,
скільки росія запровадила ворожих
наративів, чим змінила свідомість не
тільки свого народу, але і народів
інших країн, у яких лише зараз відкри-
ваються очі на все, що відбувалося ра-
ніше, і все, що відбувається зараз.
Тому Музей російсько-української
війни з всесвітньою цільовою аудито-
рією стане ще одним кроком цивіліза-
ційного шляху перемоги людства над
тиранічним і деспотичним.

– Яка має бути перша асоціація,
коли цивільна людина в Україні чує
слово ветеран?

– Перше, що мені хочеться,  це змі-
нити слово ветеран на слова Захисник
і Захисниця. Наш ворожий сусід за-
вжди буде нашим сусідом, і ми маємо
усвідомлювати, що кожен українець
має бути носієм духу воїна. Для мене
Захисники і Захисниці – це саме носії
цього духу воїна. Пам’ятаю, як до 2014
року, коли все тільки починалося, по-
слідовно все робилося для того, щоб
ніхто не думав про армію. І коли тоді,
на початку війни, у військовому таборі
я побачила сотні мотивованих україн-
ців, які зі звичайних цивільних людей
перетворилися на воїнів, було видно,
що вони вмотивовані, вони сильні,
вони хочуть вигнати ворога. Тому цей
дух воїна має завжди асоціюватися з
Захисниками і Захисницями.

Інтерв°ю вів
Єгор ШУМІХІН.

Пряма мова

Юлія ЛАПУТІНА, міністр у справах ветеранів, упевнена, що
росія програє у війні.

Ексклюзивне інтерв'ю
міністра у справах

ветеранів 
Юлії ЛАПУТІНОЇ

агентству 
"Інтерфакс-Україна"

Олег СИНЄГУБОВ, голова Харківської ВЦА, запевняє, що
Харків надійно обороняється.      Фото Олександра Медведєва.

ВЕТЕРАН, ЯКИЙ ПОВЕРТАЄТЬСЯ З ПЕРЕМОГОЮ,
МАЄ БУТИ РУШІЄМ ПОЗИТИВНИХ ЗМІН У КРАЇНІ



ТРЕТІЙ ТОСТ 3
(Закінчення. Початок на 1-й стор.)

ВИМІР № 1. 
ПОЛІТИКО-ДИПЛОМАТИЧНИЙ. 

ЗАХІД І ЙОГО ЛІДЕРИ – НА ЕТАПІ 
РЕВОЛЮЦІЇ СВІДОМОСТІ

«24.02.22 – завершило і підбило риску під
усією системою глобальної безпеки, яка існу-
вала з часів Другої світової війни», – коментує
Укрінформу міністр закордонних справ
України у 2007–2009 рр. Володимир Огризко.

Звісно, розвал почався значно раніше –
08.08.08 – з нападу росії на Грузію. Тоді Захід
не зреагував належним чином, дуже швидко
повернувшись до звичних відносин з рф, яка
це сприйняла як запрошення до нових злочи-
нів. Але навіть тоді, коли рф анексувала укра-
їнський Крим і почала війну на Донбасі,
реакція Заходу так само була млявою.

«Лише коли почалася повномасштабна
агресія росії проти України по всьому фронту
– на Заході нарешті побачили, що йдеться
про те, що рф захотіла просто знищити країну
і цілий народ. От тоді почався процес пере-
осмислення. Тому зараз ми якраз на етапі ре-
волюції свідомості західних лідерів, які врешті
розуміють, що рф – це загроза. І що з цією за-
грозою треба боротися», – додав дипломат.

І саме тому було прийнято рішення про
допомогу, саме тому почався диплома-
тичний, політичний та економічний тиск
на росію: «Зрештою, саме тому ми сьо-
годні говоримо, що в світі сформува-
лася антипутінська коаліція. І це, як мені
здається, є ключовим, а все інше – по-
хідне від цього політико-ідеологічного
зламу».

Світ відтепер буде влаштований по-
іншому в геополітичному вимірі. Цей
злам наступає, він ще не повний, адже
ще є країни, які, скажімо, досі бачать ТАКУ рф
у сім’ї дружніх народів. Але суть у тому, що по-
люси всесвітнього протистояння остаточно
оформилися: свобода проти автократії, сила
права проти права сили, милосердя проти
звірства.

«Я вважаю абсолютною ганьбою для
Франції заяву її президента, що путіну, мов-
ляв, треба зберегти обличчя, що росію не
можна принижувати. Це ознака того, що Мак-
рон досі не зрозумів про що йдеться, або
йому не дають цього зрозуміти», – каже В. Ог-
ризко.

Але є інші країни, які об’єдналися в Рам-
штайні й створили прообраз антиросійської
коаліції.

«Світ рухається до об’єднання та поляри-
зації одночасно. Демократії та країни, що по-
важають світовий порядок, об’єднуються,
щоб захищати цінності й загальнолюдські ба-
зові правила. Автократії та країни-терористи
стоять перед вибором – приєднатися до росії
та КНР, перемога яких чим далі, тим більше
виглядає нереальною, чи змінюватися самим
і ставати частиною цивілізованого світу, який
не тільки перемагає, а й цілком реально обі-
цяє століття розвитку і добробуту під мирним
небом», – ділиться своїм баченням укра-
їнська юристка Агія Загребельська.

США повернулися, акцентує вона. При-
чому в оновленій та кращій версії самих себе:
«Немає наддержави і тиску, а є лідер, який
будує відносини на засадах взаємоповаги,
партнерства, вільного вибору та взаємних
вигод. Цінність демократії піднялася на ре-
кордно високий рівень за багато останніх де-
сятиліть. Епоха відмирання демократій в
минулому».

За 100 днів війни в Україні автократії пока-
зали всі свої вразливості й справжнє по-
творне обличчя.

«Народи більше не хочуть жити в автокра-
тичному рабстві. На Сомалі відбулися вибори
вперше за багато років, Ліван вперше не
обрав Хезболлу, а в Ірані протести проти ре-
жиму», – звертає увагу А. Загребельська.

«У політико-дипломатичному плані спо-
стерігаються доволі обнадійливі тенденції.
Захід продемонстрував єдність, якої явно не
очікували в кремлі», – розповідає дипломат
Вадим Трюхан.

І навіть ложка дьогтю у вигляді вкрай не-
конструктивної політики орбанівської Угор-
щини загалом не псує картинку.

«Плюс з’явилися доволі цікаві зов-
нішньополітичні  ініціативи. Зокрема, союз
між Великою Британією, Польщею, Украї-
ною і низкою інших європейських держав
здається доволі перспективним. Має шанс
на реалізацію ідея щодо вступу України до
ЄС за спрощеною процедурою. Навіть не-
зважаючи на очікувану протидію деяких
держав-скептиків», – каже дипломат.

Змінилися розклади й у багатьох міжна-
родних організаціях. Та навіть попри те, що з

низки росію виключили – усе ще викликає
лиш розчарування патологічна імпотенція
ООН, в першу чергу її Радбезу. «Питання пе-
резаснування цієї організації стало актуаль-
ним, як ніколи. Отже, хай і не повна, як того
хотілося б, але певна ізоляція росії в політико-
дипломатичній сфері стала очевидною», –
наголосив В. Трюхан.

ВИМІР №2.
ВІЙСЬКОВИЙ. 

ДЕМОКРАТИЧНИЙ СВІТ ОЗБРОЮЄТЬСЯ,
СТАЄ СИЛЬНІШИМ

«До 24 лютого був світ миру та розвитку.
Попри локальні війни, що відбувалися епізо-
дично на різних континентах, світ інвестував
у мирні галузі й вірив, що торгівля переможе
жагу до завоювань та агресії. Сьогодні ж світ
переконаний, що хочеш миру – готуйся до
війни», – каже Агія Загребельська.

Оборонні бюджети країн зростають разом
з інвестиціями у воєнні галузі.

«Макрон вже не говорить, що у НАТО від-
мираючий мозок, а слово фінляндізація зали-
шилося на перегорнутих сторінках історії.
Мертвонародженість ОДКБ за ці 100 днів пе-
ретворилася з теорії на факт. Світ почав гово-
рити про майбутнє без ядерної зброї, і в
наступний рік ця тема може стати централь-

ною, – вважає А. Загребельська. – Між краї-
нами, що поділяють повагу до міжнародного
порядку і правил, побудовані ефективні «ка-
нали» для допомоги одна одній у сфері без-
пеки. Ділитися та оприлюднювати розвіддані
– новий захисний інструмент від агресорів,
який почав застосовувати світ».

«Щодо військового аспекту – це теж рево-
люція, яку ми з вами переживаємо», – гово-
рить Володимир Огризко. За його словами,
керівники НАТО зрозуміли, що Україні не
тільки можна, але й потрібно допомагати. І ті
всі дружні кроки, які зробили наші союзники,
надсилаючи Україні зброю, є свідченням
того, що так само відбулися зміни і в цьому
напрямі.

«Так, ці зміни є похідними від політичних
рішень, але дуже важливо, що тепер вони
стали реальністю. Знов-таки, не у всіх і не
всюди, але ключові партнери, якими є США,
Велика Британія, Польща, країни Балтії, та ж
сама Франція, але дуже вибірково і частково,
– перелічує дипломат. – Українці продемон-
стрували, що не лише можуть битися ра-
дянською зброєю, але й дуже швидко
опановувати та успішно використовувати за-
хідні зразки».

І показують приклад іншим натівським
країнам, як треба бити ворога. У цьому плані
українська армія сьогодні на порядок вище
багатьох армій країн НАТО, особливо в Єв-
ропі. І з цим не можливо не погодитися.   

«Перед вторгненням нацистської росії в
Україну світ перебував у теплій ванні, пові-
ривши власним мотивам самозаспокоєння»,
– доповнює Вадим Трюхан.

І навіть ті держави, розвідки яких досте-
менно знали про те, що велика війна в Європі
почнеться з дня на день, відганяли від себе
реалії, до останнього сподіваючись, що путін
схаменеться.

Але війна змінила все.
«Хай і не так швидко, як того хотілося б,

але більшість європейських держав та інших
представників демократичного світу перегля-
нули підходи до своєї політики у військовій
сфері. Як наслідок – держави, які протягом
понад 75 років не надавали зброї та/або аму-
ніції у конфліктні зони, почали це робити. Та ж
Японія – найбільш яскравий приклад, – ак-
центує дипломат. – Практично всі демокра-
тичні держави світу значно збільшили
витрати зі своїх державних бюджетів на
армію та оборонку. Виділення ФРН 107 млрд
євро на оборонні цілі – промовистий факт».

А Фінляндія і Швеція… Ці країні взагалі
пішли на безпрецедентний крок, відмовив-
шись від нейтралітету на користь членства в
НАТО.

«Загалом, як і коли б не завершилась
війна між Україною та росією, вже зараз
можна констатувати, що світ прокинувся.
НАТО та його держави-партнери протягом
наступних кількох років стануть в рази і на по-
рядки сильнішими у військовому плані. На-

вряд чи росія чи будь-який інший потенцій-
ний противник насміляться у найближчі роки
кинути виклик демократичному світу», – пе-
реконує В. Трюхан.

ВИМІР №3.
САНКЦІЙНИЙ. ІНСТРУМЕНТ ОБМЕЖЕНЬ

СТАВ МЕХАНІЗМОМ РОЗЗБРОЄННЯ
ТА ІЗОЛЯЦІЇ

«У питанні запровадження обмежень
проти рф є серйозні здобутки. Запрацював
вже шостий санкційний пакет», – нагадує
Вадим Трюхан. Цей пакет, зокрема, вводить
обмеження щодо поставок нафти і нафтопро-
дуктів з росії.

«Україна справедливо невдоволена тем-
пами запровадження санкцій та їхнім обся-
гом, – каже експерт. – Уявити собі торгівлю з
нацистською Німеччиною під час Другої сві-
тової війни неможливо. Натомість, з на-
цистською росією досі має місце «business as
usual» в окремих сферах, зокрема в енерге-
тичній».

Виною тому є те, на його думку, що деякі
європейські держави, в силу корумпованості
політичних еліт чи елементарної недалеко-
глядності «та/або непрофесійності політиків
допустили критичну залежність від росій-
ських енергоносіїв, унеможлививши безбо-

лісний розрив відносин з російськими
енергетичними гігантами без шкоди для
власних економік».

Корупція вбиває. За 100 днів це гасло на-
було у світі практичних значень.

«Смерті та загрози стають абсолютно оче-
видним результатом корумпованості окре-
мих чиновників. Умиротворення і торгівля з
ворогом – концепції, що за 100 днів проде-
монстрували свою хибність», – стверджує
Агія Загребельська. 

Це не працювало і не працює. І цей висно-
вок не предмет для дискусій, а загальнови-
знаний факт.

Тим не менше, маховик запущено.
«За рік-два рф втратить європейський

ринок енергоносіїв назавжди, а з ним – і сотні
мільярдів щорічних надходжень у твердій ва-
люті», – стверджує В. Трюхан.

«У санкційному вимірі теж відбулися кар-
динальні зміни. За 100 днів війни прийнято
уже шість санкційних пакетів. І це є справді
безпрецедентною зміною позицій», – наголо-
шує Володимир Огризко.

Нагадаємо, що з 2014 року теж оголошу-
валися санкції, але вони були, скажемо так,
квазісанкціями.

«Сьогоднішні санкції є дуже болючими.
Але є ще багато галузей, де рф можна і по-
трібно дотискати. І мені здається, що наступні
пакети остаточно не дадуть можливості росії
більше мати збройні сили, які загрожувати-
муть світу. Щонайменше я щиро вірю в те, що
вже через кілька місяців оті російські ура-пат-
ріоти, які так сильно кричали і підтримували
путіна, на власних кишенях відчують, що зна-
чить бути країною-агресором», – каже дипло-
мат.   

«За 100 днів стався прорив у калібруванні
санкцій. Це вже не санкції «для галочки» або
«фотогенічні» – це ефективна зброя проти во-
рога», – наголошує Агія Загребельська.

Контроль за дотриманням санкцій завжди
був слабкою ланкою. Лідери накладали санк-
ції та забували про них, роз’їжджаючись по
своїх столицях. Тепер же – побудовано ефек-
тивні механізми обміну інформацією між різ-
ними континентами і закриття лазівок при їх
виявленні.

«Санкції з неефективного інструменту
стримування, перетворилися в механізм роз-
зброєння та ізоляції. Немає надій, що санкції
стримають, але є впевненість, що заберуть
ракети й закриють рот пропаганді. Санкції –
зброя, що діє в середньостроковій перспек-
тиві. Хибні надії на негайний ефект санкцій в
минулому. Світ дивиться на них тверезо», –
каже юрист.

Але для ефективної дії санкцій потрібна
єдність: «Світ визнав, що від накладання
санкцій США або ЄС суттєво ситуація не змі-
ниться. Ефект санкцій залежить від обсягу
світового ВВП, що їх дотримується».

«Немає безпечних гаваней для санкцій.
Будь-то національний фонд, валютний ре-

зерв чи найбільший банк країни. Усе на столі.
Ще 100 днів у це не міг повірити ні світ, ні
росія, ні КНР. Аналогічно немає занадто вели-
кої держави для санкцій», – стверджує А. За-
гребельська.

ВИМІР №4.
СУСПІЛЬНИЙ. ВІЙНА ЗМІНИЛА 

СТАВЛЕННЯ ЗАХОДУ ДО УКРАЇНИ І РФ
«Гроші – пахнуть. Масовий вихід приват-

ного бізнесу з росії. Відмова розвантажувати
танкери з нафтою. Звільнення працівників з
офісу Шредера – це все про одне, гроші пах-
нуть. Війна – не минуле, а може стати сього-
денням і майбутнім. Група крові на шкільній
формі та навчальна повітряна тривога – сьо-
годні для світу це норма. Вільна преса ніколи
не мала такої популярності й поваги серед
суспільства, як сьогодні. З папараці журналі-
сти перетворюються на героїв, які гинуть за
правду», – каже Агія Загребельська.

Різноманітність світу з гасла для частини
людства перетворюється на усвідомлену цін-
ність для всіх.

«Всі народи різні, але різність – не завада
для об’єднання. Бо цінності для всіх спільні.
Демократія та мир не даються за замовчу-
ванням. Їх треба захищати, за них треба пла-
тити. Поступово виборець з різних конти-

нентів починає це усвідомлювати, за-
правляючи авто або оплачуючи кому-
налку», – стверджує експерт.

Суттєво підвищилося значення ін-
формаційної зброї: «Світ усвідомив на-
скільки ефективно нею користувалася
весь час росія й зараз достатньо ус-
пішно опановує її сам, щоб чинити опір».

Західні виборці потрохи починають
дивитися на тих, кого обирають під

кутом не тільки зачіски або ораторських
якостей, а й внутрішньої сили, далекозорості,
здатності тримати удар і вести країну в май-
бутнє через складні випробування: «Це також
повільний процес. Але він іде».

Нарешті, біженці, погляд на яких за ці 100
днів кардинально змінився.

«З тих, хто проїдає їх податки та претендує
на їх робочі місця, біженці перетворилися на
майже родичів, які потребують допомоги. За
ці 100 днів кожен усвідомив, що може завтра
стати біженцем, і так само завтра хтось може
прийняти його з теплом, як він робить сьо-
годні. Люди потрохи розуміють, що попереду
роки неспокою, нестабільності та боротьби
за те, що здавалося аксіомою – основні права
людини. Це впливає на їх споживчі звички й
погляди на оточення», – запевняє А. Загре-
бельська.

За словами Вадима Трюхана, війна змі-
нила ставлення громадян європейських дер-
жав до України і росії: «Великою мірою
завдяки підтримці переважною більшість єв-
ропейців необхідності підтримки України і
протидії росії уряди провідних держав-членів
ЄС пішли на революційні для себе зміни у пи-
танні виділення Україні військової, фінансо-
вої, гуманітарної та іншої допомоги,
заговорили про можливість членства України
в ЄС і НАТО тощо».

Слід окремо акцентувати увагу на тому, з
якою жертовністю і щирістю європейці під-
тримують простих українців, які змушені ря-
туватися в Європі від війни. Поляки, литовці,
естонці і латвійці – чемпіони в цьому.

«Рівень солідарності європейців з україн-
цями, продемонстрований протягом останніх
100 днів був безпрецедентним. Україна де-
факто уже стала повноправним членом євро-
пейської сім’ї народів», – переконаний
дипломат.

«Те, що відбулася колосальна зміна на-
строїв громадянського суспільства у західних
країнах, це факт. Саме суспільства проде-
монстрували, що вони значно краще, ніж їхні
уряди розуміють і орієнтуються в тому, що
відбувається, – переконаний Володимир Ог-
ризко. – І якщо уряди рухаються повільно і не-
часто йдуть попереду подій сьогодення, то
саме громадянське суспільство, його тиск на
уряди відіграє свою надзвичайно велику
роль».

Підсумовуючи, можна сказати, що за 100
днів війни справді відбулася революція свідо-
мості в багатьох на Заході, прокинулося гро-
мадянське суспільство. Захід повернувся
лицем до України й зрозумів, що така росія
йому не потрібна, що далі будувати з нею
якісь нормальні відносини – справа марна і
неможлива, і що рф треба карати.

Так, 100 днів війни справді змінили світ, і за
ці зміни саме Україна щодня платить найдо-
рожче – життями своїх синів і дочок.

Переможемо!
Мирослав ЛІСКОВИЧ,

Укрінформ.

100 ДНІВ ВІЙНИ – 
У СВІТІ ЗМІНИЛОСЯ ВСЕ

РОЗРОБЛЕНИЙ Мінветеранів
законопроєкт «Про вне-

сення змін до деяких законів
України щодо Національного вій-
ськового меморіального кладо-
вища» (№4225) підтримали 286
народних депутатів.

«Парламент ухвалив дійсно
важливий і потрібний закон, над
яким працювали фахівці Мінвете-
ранів спільно з народними депута-
тами. Створення Національного
військового меморіального кладо-
вища закладе основу практичної
реалізації державної політики гід-
ного вшанування загиблих Захис-
ників і Захисниць України, –
зазначила міністр у справах вете-
ранів Юлія Лапутіна. – Фактично –

це започаткування основ культури
пам’яті незалежної Української
Держави про полеглих Воїнів. Ми
маємо гідно вшановувати наших
Героїв, які полягли за Україну, за її
суверенітет і територіальну ціліс-
ність».

Національне військове меморі-
альне кладовище – це розміщений
на спеціально відведеній земельній
ділянці об’ємно-просторовий
об'єкт, що включає військове кла-

довище, музейний комплекс, риту-
альну будівлю та інші необхідні спо-
руди для організації почесних
поховань загиблих (померлих)
осіб, які захищали незалежність,
суверенітет і територіальну ціліс-
ність України, забезпечували вико-
нання службових обов'язків і
присяги на вірність народу України.

Відповідно до законопроєкту,
Міністерство у справах ветеранів
України є замовником будівництва

Національного військового мемо-
ріального кладовища, яке здій-
снюватиметься коштом дер-
жавного бюджету України.

Порядок організації поховань і
перепоховань на території Націо-
нального військового меморіаль-
ного кладовища визначається
Кабінетом Міністрів. Витрати на
поховання померлих на території
Національного військового мемо-
ріального кладовища здійсню-
ються за рахунок коштів дер-
жавного бюджету.

Крім того, у законопроєкті пе-
редбачено, що урядом затверджу-
ється зразок намогильних споруд
і меморіальних табличок, що вста-
новлюють на території Національ-

ного меморіального військового
кладовища.

Також обов'язково нормою в
населених пунктах країни стане
виділення земельної ділянки під
військове кладовище.

У разі осквернення могил чи на-
могильних споруд відшкодування
матеріальних збитків здійснюється
за рахунок коштів держбюджету з
наступним їх відшкодуванням за
рахунок винних осіб згідно з чин-
ним законодавстом.

Ухвалений законопроєкт вно-
сить зміни до Законів України «Про
поховання та похоронну справу»
та «Про місцеве самоврядування в
Україні».

МАЄМО ГІДНО ВШАНУВАТИ ПОЛЕГЛИХ ГЕРОЇВ
31 травня на черговому засіданні Верховна Рада України

ухвалила у другому читанні та в цілому проєкт закону, який пе-
редбачає створення в Україні Національного військового мемо-
ріального кладовища, а також визначає порядок організації
поховань і перепоховань українських Захисників.



4 ТРЕТІЙ ТОСТ

-Я НАРОДИВСЯ у сім’ї вій-
ськового. Дід теж був

військовим. Але батько не хотів,
щоб я повторив його шлях. Він
казав, що це постійна зміна
місць, завжди нові люди – навіщо
це мені треба? Але якось я прочи-
тав книгу «Щасливий день суво-
ровця Криничного» і після цього
мене перемкнуло. Вирішив всту-
пати до Київського суворовсь-
кого училища – і вступив без
татової допомоги. А коли при-
йшов у першу відпустку, він ска-
зав мені, що, мовляв, Юро, ти для
родини тепер втрачений – ти вій-
ськовий. Але запам’ятай одне: ти
можеш спати на панцирному
ліжку, їсти картоплю на одній воді,
але, виходячи з дому, маєш бути
поголений, у попрасованому
одягу та спокійно дивитися лю-
дям в очі.

– Виконуєте ці настанови?
– Так, я все життя жив на зар-

плату, де б не працював. Тому
нема чого соромитися. Свою ро-
боту завжди виконував спокійно.
Гроші нікому не даю, ні в кого не
беру. І відповідаю на будь-які за-
питання.

– Коли ви побачили війну,
зрозуміли, що це ваше? Бо
одна річ вчитися на військо-
вого, інша – воювати.

– Я зрозумів це ще в суво-
ровському. А це 9-10 клас школи.
У штабі я себе ніколи не бачив. І
до Афганістану потрапив через
те, що відмовився після випуску
служити в училищі. Мені запропо-
нували бути командиром взводу
курсантів – це капітанська по-
сада, а я був тоді ще лейтенан-
том. Проте я не захотів лишатися
в тепличних умовах. І мені ска-
зали, що в такому разі їдеш в Аф-
ганістан. Там перше бойове
зіткнення було з моєї ініціативи.
Тобто коли засідку робиш ти. А от
третє – в засідку потрапили ми.
Але я відчував, що війна – це моє.
Нас готували як професійних
убивць. Нормальний офіцер – це
і є професійний убивця.

А поранення – ознаки моєї ро-
боти. І, Слава Богу, що я втратив
руку, а не дістав кулю в лоба (смі-
ється). Проте зовсім інші відчуття,
коли ранять твого бійця – це дуже
чіпляє за душу. Собі ще можу ви-
бачити, бо я сам на це пішов. А от,
коли це стосується того, хто
поряд з тобою – це важко.

– Думаю, для нормального
командира немає нічого бо-
лючішого, ніж втрати солдат.

– Це так болісно, що не пере-
дати. Саме в Афганістані усім
офіцерам прищепили одне пра-
вило: у кого в підрозділі загинув
боєць, той везе його додому. І ди-
виться там в очі дітям, жінці, бать-
кам. Це робиться для того, щоб
він зрозумів, що на першому
плані в командира має бути збе-
реження людей. І тому, коли я по-
їхав на схід, завів таке саме
правило і у себе. Моя бригада
була мобілізована, люди трохи на
«розслабоні». Дуже багато було
таких, хто насамперед прикривав
свою задницю. І тоді на одному
прикладі я показав іншим, що на
них може чекати, якщо не думати
про бійців, – відправив коман-
дира роти ховати двох загиблих.
Повернувся він психічно спусто-
шеним.

– А вам самому не доводи-
лося возити загиблого ро-
дині?

– Ні, але я хоронив друзів, яких
привезли з Афганістану, ще до
того, як туди потрапив. Після пер-
шого похорону, коли привезли
труну із Сашою Баб’яком, із яким
ми дружили в училищі, а я був у
роті почесного караулу і ми його
ховали. Відтоді не переношу по-
хорони.

– Скільки ви прослужили?
– Пів року до поранення. Хоча

перше було легке у руку, як поперед-
ження, друге – роздробило кістку в
нозі, але «списали» мене вже після
третього, коли відірвало руку.

Проте я не уявляв себе без
армії, і тоді завдяки одному гене-
рал-полковнику мене залишили
служити у військкоматі. Через це з
1983 року я живу в Ужгороді, про-
служив до 1991-го. Але коли пішов
розвал Союзу, я зрозумів, що
армію теж повністю розвалять, і не
хотів, щоб це відбувалося моїми
руками, тому пішов. А потім три-
валий час не міг «знайти себе».

– Депресія була?
–  Депресняк був страшний, бо

я ж був потрібною людиною – всім
допомагав. Дуже було багато обі-
цянок, що як звільнюся, мене од-
разу візьмуть на роботу. Проте
коли дійшло до справи – усі ку-
дись поділись. Я пів року з хати не
виходив. Але у мене була дитина,
тоді ще одна, сім’я. Треба було
щось робити. І я почав їздити до
Польщі, Словаччини, Угорщини і
так далі. Купляв тут, там продавав
– спекулював, коротше. А у 1996
році очолив Ужгородське міське
товариство ветеранів Афгані-
стану. І з того часу, окрім того, що
треба було заробляти на життя,
почалася громадська діяльність.
Вісім років я пробув у товаристві,
напряму стикався з владою і зро-
зумів: щоб щось змінити, треба
йти в цю систему самому, бо бю-
рократизм і корупція були стра-
шенними. Пішов працювати в
обласну адміністрацію – і за пів
року вже був заступником началь-
ника управління внутрішньої полі-
тики. А у 2002 році пішов у
депутати (до 2015 був депутатом
Ужгородської міської ради).

– А яке у вас ставлення до
Майдану 2014 року?

– Двояке. З одного боку, я
сприймаю Майдан, проте мир-
ний, і не сприймаю усіх агресив-
них способів вираження гро-
мадської думки, які на ньому
були. Для чого захоплювати ад-
мінбудівлі, СБУ і так далі? Бо
якщо ти з Майдану і борешся за
зміни, маєш діяти в рамках за-
кону. Але є одна умова, щоб це
спрацювало: має піднятися вся
країна. Приклади таких страйків є
в інших країнах, наприклад, у
Франції, коли піднялися авіатори,
залізничники і за ними усі галузі.
Кожна група людей розуміла, що
сьогодні притиснули одних, зав-
тра будуть інші, і щоб не було пре-
цеденту, піднімаються всі – і тоді
керівництво країни розуміє, що
звернуло кудись не туди.

Ще я не сприймаю війну на
Майдані, тобто стрілянину і вбив-
ство людей. Так, з боку керів-
ництва на вимоги має бути
реакція, але не зброєю. В 2014
році я вже не був керівником місь-
кої організації ПР, а просто її ря-
довим членом. Але коли пішла
перша кров у Києві, наступного
дня я вийшов на наше телеба-
чення і сказав, що розпускаємо
ПР, бо її лідер проявив себе як
диктатор. При мирних зібраннях
немає бути крові.

– Як ви сприйняли агресію з
боку росії? Можливо, очіку-
вано?

– За кілька місяців до початку
подій один мій товариш, аналітик,
казав мені про те, що може бути
війна. І я дуже скептично до цього
поставився. Для мене це було
дико. Навіщо? Але коли почалися
події в Криму, ще більш диким
було те, що ми його фактично від-
дали. Я, як військовий, цього не
розумію. У нас там були війська і
бази, була можливість цього не
допустити. Вважаю, що ті, хто
причетний до цього – зрадники
держави.

– Що ви робили на той мо-
мент, чим займалися? Як по-
трапили на війну?

– Я був заступником міського

голови, депутатом. Але мій стар-
ший син пішов воювати разом з
ПС ще в серпні 2014 року. Я ді-
знався про це лише наприкінці
вересня від свого товариша, який
теж воював з «Правим сектором».
Він приїхав у відпустку і сказав,
що, Володимирович, твого сина
бачив у Пісках. Набрав, спитав:
«Саня, ти де?». Бо він жив разом
із моєю колишньою дружиною в
Самборі. А син мені: «Тато, ти не
переживай. Я пішов воювати,
хочу повторити твій шлях!». Я ска-
зав йому, що мене ж готували до
того шість років, а ти нуль у вій-
ськовій справі. Але він вперто
робив своє. І в жовтні, коли у нас
саме була сесія в раді, я встав і
сказав: «Я йду в «Айдар». Зідзво-
нився з їхнім керівництвом і ска-
зав, що їду до вас, а вони мені, що
приймають усіх – треба воювати».
Спитав, хто їде зі мною – в залі
одразу тиша.

Через три дні я вже був на
сході. Але в «Айдарі» пробув
мало. У такий спосіб я хотів по-
вернутися в армію, щоб бути офі-
ційним військовим, проте
зрозумів, що так не вийде. Але
мені вдалося поїхати з волонте-
рами до Києва і потрапити на зу-
стріч до Муженка. Сказав йому,
що у мене є особиста розмова на
5 хвилин. Пояснив, що хочу в
армію. І що вже майже домо-
вився, що буду помічником зам-
політа по зв’язках із громад-
ськістю нашого четвертого тери-
торіального батальйону («Закар-
паття»). Це посада старлея, а я
полковник. Він здивувався, що я
готовий іти нижче за званням, але
я без руки і мені треба було по-
трапити будь-що в ЗСУ. В резуль-
таті за його наказом мене
призвали в Ужгороді, але у вій-
ськкоматі так само здивувалися,
коли почули, на яку посаду я зби-
раюся. Порадили почекати до
четвертої хвилі мобілізації, бо у
них тепер є дозвіл мене призвати.

Четверта хвиля призивалася в
січні 2015 року. Місяць ми були в
«Дівичках» (полігон), там були
курси для офіцерів. За рознаряд-
кою я пішов на замкомбрига 53-ї
бригади, яка тоді формувалася. І
буквально через тиждень поїхав
до Станиці Луганської, де треба
було замінити начальника штабу
бригади.

– Якою була ця війна для вас
порівняно з Афганістаном?

– Різниця кардинальна. Там
чужа земля, тут ми виборюємо
свою.

– І там ви наступали, а тут
вже вели оборону.

– А мені ніхто не сказав, що це
була оборона (сміється).

– Тобто ви теж вели «повзу-
чий наступ»? Нерідко чула про
таке від командирів.

– Так, хоча на Станиці Лугансь-
кій я не міг цього собі дозволити,
бо там ми стояли вздовж Сіверсь-
кого Донця. У бригади тоді не
було своїх підрозділів, у мене в
підпорядкуванні було 2 баталь-
йони з іншої бригади. І оскільки я
не їхній командир, у них спочатку
десь і таке ставлення було. Нам

випала чимала ділянка фронту на
600 чоловік, але ми за тиждень
розібралися, хто командир, хто
підлеглий. Я почав формувати
розвідроту, відбір туди був дуже
суворий. Досвід, як це робити, у
мене був – в Афганістані я служив
у розвідці.

І мої хлопці загартувалися в
боях: на 23 людини – 20-22 км
фронту, але ми впоралися.

А на почату літа 2015-го мені
дали ще один батальйон і я пере-
тягнув бригаду на ділянку Авді-
ївка/Новгородське. Саме там я
використав практику «повзучого
наступу». Тоді комбрига в сере-
дині серпня відіслали вчитися – і
я командував бригадою до сере-
дини жовтня. На деяких ділянках,
де була сіра зона, ми просуну-
лися на кілометр-півтора вперед.
Верхньоторецьке звільнили і ще
кілька населених пунктів. Для
мене це було те, заради чого я
прийшов воювати.

– Нагороди, які у вас є, от-
римали за ці операції?

– Орден Богдана Хмельниць-
кого третього ступеня мені вру-
чив Віктор Ющенко, коли я
працював у Держслужбі у справах
ветеранів, а другого ступеня – за
цю війну. В тому числі за пора-
нення під Ясинуватою. Я сам
ходив на той бік зі своїми бій-
цями. Ми мали виставляти ВОПи
– взводні опорні пункти, і треба
було розуміти, як я їх поставлю,
прикрию і яке туди буде поста-
чання. Для цього мені самому
треба було зробити на місцевості
рекогносцировку. Хоча за стату-
том я не мав права цього робити,
але знову ж таки, я відповідав за
людей. І за ті два місяці, поки бри-
гада просувалася, у мене не було
бойових втрат, «трьохсоті» були.

– Якого поранення зазнали?
– Це було уламкове пора-

нення: в одному місці посікло
ногу, в другому залетіло поряд із
артерією, але нічого страшного,
бо таке буває при нашій роботі.
Відлежав у госпіталі, після цього
повернувся вже на Широкий Лан
(полігон) у бригаду. Звідти ми пе-
рейшли в район Світлодарської
дуги: Майорськ, Зайцеве – і там
продовжили «шухерити». 

У бригаді на той момент був
новий комбриг, але ми добре по-
розумілися. Працювали далі.

Була мета потроху відвойовувати
Зайцеве, там, де це можливо. Але
мені не дали цього зробити – по-
слали на атестацію і поставили
військовим комісаром Одеської
області. Це була пропозиція, від
якої я не міг відмовитись, бо
мене, як інваліда, могли списати
з армії в секунду. Хоча казав їм,
що я польовий гравець і більше
користі для держави від мене
буде там. Але Муженко знайшов
одну відмовку: «Досить з тебе по-
ранень, бо ти своєю смертю не
помреш!» (сміється).

– Як ставитеся до Муженка?
– Я його знаю як людину, як

воєначальника. Він неоднора-
зово був у мене в бригаді, і якби я
його за «хвіст» не відтягував, він
би дивився на позиції бригади з

того боку. Тобто він ішов із бій-
цями, не ховався. Його треба
було пригинати там, де працює
снайпер. Таких бойових генералів
я знав чотирьох: Муженко, Попко,
Бокий і Коваль. Інші, не буду ка-
зати хто, далі КП бригади не ви-
ходили. А ці носом прорили усі
«нулі». Для мене це показник. Лю-
дина, яка шукає вигоду в армії, на
передок лізти не буде.

– Ви бачили радянську
армію, потім, коли її почали
розвалювати, нашу армію на
початку війни і сьогоднішню.
Наскільки і в чому вона зміни-
лась?

– Станом на 2013 рік вона дійсно
була розвалена вщент, кожного з
міністрів оборони, які приклалися
до цього, треба поставити до
стінки. Усе розпродали, зробили з
армії якісь парадні війська. Але
війна змусила відновити все. І по-
рівняно з тим, як я зайшов туди у
2015 році, на момент, як я звідти
виходив, навесні 2016 року, – це дві
різні армії. Тепер вона боєздатна,
взута, вдягнена, нагодована. Я
особисто у Порошенка на базі «Ро-
шена» отримував два бронеавто-
мобілі «Варта» для розвідки. Він
дійсно вкладав гроші свого бізнесу
в цю справу. Тому можу сказати, що
зміни в армії – це заслуга в першу
чергу народу, бо народ в 2014 році
почав піднімати її з руїн, і в другу –
п’ятого президента.

– Як реагуєте на мирне вре-
гулювання війни, на фразу
«треба припинити стріляти»?

– Війну не можна припинити за
допомогою команди «не стрі-
ляти». Вона припиняється в двох
випадках: перемога або поразка.
Мені надзвичайно подобається
«хорватський варіант», коли весь
ЄС радив хорватам бути тихо, а
вони сиділи в окопах, накопичу-
вали сили, а потім одним ривком
звільнили свою територію. І у нас
має бути лише так. Я не готовий
ділитися своєю землею.

Коли ми стояли в районі Авді-
ївки і Новгородського, у мене така
моща вже була в бригаді – ми
могли як «Тузік ганчірку» прорвати
ту оборону. І там, де знаходився
мій підрозділ, ми перекрили конт-
рабанду.

– А якщо раптом росія по-
чала б більш масштабні дії,
авіацію підключили, наприк-
лад?

– З огляду на їхній військовий
потенціал, росія може знищити
Україну за 3-5 днів. Але здаватися
не можна ніколи. Навіть якщо я
буду смертник, цього не зроблю.

Як бачите ідеальну укра-
їнську армію? Це контракт-
ники, резерв?

– Я жорстко стою на позиції
комбінованої армії: мають бути і
строковики, і контрактники. Чому
строковики – нам потрібен вій-
ськово навчений резерв. Бо скільки
мотивованих людей в 2014 році зіг-
рали роль «гарматного м’яса»? Мо-
тивація і бажання – це добре, але
ще треба знати, як воювати.

– Не думаю, що ви боїтеся
смерті, бо бачили її не раз. В
такому разі, чого ви боїтеся?

– За майбутнє своїх дітей. От
заради дітей і потрібно не скла-
дати руки.

– Ви б повернулися на
війну? Якщо так, за яких умов?

– Коли треба буде дійсно від-
войовувати територію, я перший,
хто готовий бути в строю. 

Інтерв’ю вела
Віка ЯСИНСЬКА, 

Цензор.НЕТ. 

ЗАВЖДИ ГОТОВИЙ БУТИ В СТРОЮ
Юрій Беляков народився 22 липня 1961 року в місті

Самбір Львівської області. Закінчив Київське суворовське
військове училище та Бакинське вище загальновійськове
училище.

З 1978 по 1991 р. служив у Збройних силах СРСР, у тому
числі з 1982 по 1983 р. — у Республіці Афганістан.

З липня 1998 по червень 2006 р. очолював Ужгородське
міське товариство ветеранів війни в Афганістані.

У 2000—2002 — працював в управлінні з питань внутрі-
шньої політики Закарпатської ОДА.

З 2002 року – депутат Ужгородської міської ради. 2002—
2005 — секретар Ужгородської міської ради. У 2007—2008
— заступник директора, а згодом директор ДП «Управління
по експлуатації адмінбудинків податкових органів» ДПА в За-
карпатській області.

У 2007 році закінчив Закарпатський державний універси-
тет за спеціальністю «Облік і аудит».

З 2008 р. — уповноважений представник Державного ко-
мітету України у справах ветеранів у Закарпатській області.

З листопада 2010 по 2014 рік був заступником міського
голови Ужгорода, депутатом Ужгородської міської ради VI
скликання від Партії регіонів.

Під час депутатської каденції пішов добровольцем в АТО.
Службу проходив заступником командира 53-ї окремої ме-
ханізованої бригади з березня 2015  по травень 2016 року,
з травня 2016 року – військовий комісар Одеського облас-
ного військового комісаріату, з березня 2022 – командир
68-ї окремої єгерської бригади.

Має двох синів і доньку.
Нагороди: орден Червоної Зірки, орден Богдана Хмель-

ницького трьох ступенів.

Юрій Беляков – військо-
вий за покликанням. Втра-
тив руку на війні в Аф-
ганістані. Доброволець у ро-
сійсько-українській війні,
комбриг. Виходив на пере-
док зі своїми бійцями. Він
розповів не тільки про бойо-
вий досвід, а і про свій полі-
тичний шлях. Розмова
відбулася до початку повно-
масштабної війни росії
проти України.

Людина і час
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ВАЛЕРІЙ Іванович Гринчак
народився 21 червня 1957

року в селі Чемерпіль Кірово-
градської області.

Закінчив школу лише з двома
четвірками в атестаті (решта –
п’ятірки) й вступив до Київського
вищого загальновійськового ко-
мандного училища імені М. В.
Фрунзе, яке закінчив у 1978 році.

Проходив службу в десантно-
штурмовій бригаді на Далекому
Сході та в розвідувальному ба-
тальйоні у Чехословаччині.

Саме наявність певного вій-
ськового досвіду і позитивні ха-
рактеристики з усіх попередніх
місць служби сприяли тому, що
Валерія Івановича у жовтні 1983
року призначили на посаду
командира розвідувальної роти
285-го танкового полку (у березні
1984 року полк був переформова-
ний у 682-й мотострілецький
полк) 108-ї мотострілецької дивізії
Обмеженого контингенту ра-
дянських військ у Демократичній
Республіці Афганістан.

До виконання бойових завдань
залучили дуже швидко. П’ять днів
Валерій Гринчак приймав посаду
командира розвідувальної роти
полку, а на шостий вже отримав
завдання забезпечити охорону
командира дивізії, який також
приймав посаду і вивчав стан
справ у зоні відповідальності диві-
зії. Зона відповідальності проля-
гала за 300 кілометрів від міста
Джелалабад (під час присутності
радянських військ в Афганістані
цей район вважався одним з най-
напруженіших) до населеного
пункту Даші. Перевал Саланг
також був у цій зоні.

Вже за три тижні після при-
буття до Афганістану, 14 листо-
пада 1983 року, Гринчак зі своєю
ротою брав участь у масштабній
військовій операції.

Валерій Гринчак проявив себе
здібним офіцером, добре викону-
вав обов’язки, про що свідчать
численні позитивні характери-
стики вищого керівництва. Однак
війна диктувала свої умови. Тепер
йому кожного дня доводилося ви-
рішувати, кому доручити вико-
нання бойового завдання. Він
краще пішов би сам, аби не бути
мимовільним вершителем чужих
доль, та на війні існує багато

жорстких, але необхідних правил,
одне з яких – командир не має
права йти першим під час пішого
висування розвідувального ор-
гану. Вкрай важкими для нього
були й рішення щодо виклику ар-
тилерії чи авіації для завдання
удару по населених пунктах,
звідки вели вогонь моджахеди й
де залишалися мирні жителі. Та
життєвий досвід швидко довів не-

обхідність цих дій для збереження
життя своїх підлеглих. І ці свої
командирські функції Валерію
Гринчаку вдалося виконати на
“відмінно”. При вдалому прове-
денні всіх бойових операцій під
його командуванням у роті показ-
ник втрат залишався мінімаль-
ним.

З інтерв’ю В. І. Гринчака: “З
упевненістю можу сказати, що в
Афганістані я вперше побачив і
усвідомив суть справжньої чолові-
чої дружби. Розумію, що це зву-
чить банально, але це справді так.
Війна – як лакмусовий папірець
для виявлення в людині її справж-
ніх рис – як благородних, так і по-
творних…”.

У 20-х числах червня 1984 року
посилений розвідувальний загін
під командуванням Гринчака вий-

шов на самостійні розвідувально-
пошукові дії. За дві доби із засідки
загонові вдалося знищити групу
моджахедів, а командира захо-
пити в полон. За показаннями по-
лоненого, звіреними з даними
радіоперехоплення, до гір було
викликано на підкріплення ще два
батальйони. 

З боями потрапивши у базовий
район угруповання повстанців,

розвідувальний загін Гринчака за-
хопив і знищив склади з боєпри-
пасами, продовольством і мате-
ріальними засобами противника.

14 липня 1984 року розвідники
успішно продовжували виконання
бойового завдання, коли під но-
гами командира вибухнула замас-
кована міна. Командир не втратив
свідомість, але в перші секунди не
міг зрозуміти, що сталося. Невдо-
взі оговтався і почав віддавати на-
кази: скомандував, щоб усі
залишалися на своїх місцях.  

Важливою була кожна секунда,
оскільки міною Валерію відірвало
одну ногу, а друга (її потім ампуту-
вали в госпіталі) була дуже сильно

пошкоджена: потрощений суглоб,
розірвані судини, а уламки кістки
посікли обличчя. Допомога при-
була вчасно.

Після реанімації в Баграм-
ському медсанбаті, лікування у
госпіталях в Кабулі, Ташкенті, гос-
піталі імені Бурденка у Москві, де
Валерію Івановичу робили основні
операції, він потрапив до Цент-
рального науково-дослідного ін-
ституту протезування імені
Семашка, в якому пробув з листо-
пада 1984 року до травня 1985-го,
навчаючись ходити на протезах.

Там його застала звістка про
присвоєння звання Героя Радянсь-
кого Союзу з врученням ордена
Леніна та медалі “Золота Зірка”.

З нагородного листа Валерія
Гринчака:

“Особливо яскраво коман-

дирські якості капітана Гринчака
В. І. проявилися в зіткненні з бун-
тівниками 14 липня 1984 року.
Рота вступила в бій з чисельно пе-
реважаючою бандою заколотни-
ків і вела його протягом кількох
годин. У ході жорстокого бою офі-
цер зазнав тяжке поранення обох
ніг. Перемагаючи сильний біль,
самостійно надав собі медичну
допомогу. Показуючи зразок смі-
ливості та відваги, поля бою не
покинув, продовжував керувати
діями роти. Особовий склад, вра-
жений героїзмом свого коман-
дира, вжив усіх заходів для
досягнення перемоги ...”.

Ще до виписки із госпіталю
Валерій Гринчак відкинув усі
сумніви й написав рапорт на ім’я
міністра оборони СРСР з про-
ханням залишити його у Зброй-
них силах.

Мало хто вірив, що йому це
вдасться, але Валерій отримав
бажаний дозвіл і з 1985 по 1992

рік служив у своєму рідному
училищі, викладав воєнну істо-
рію. 

При звільненні в запас підпол-
ковник Гринчак був повен нових
планів і для їх реалізації вступив
на юридичний факультет Київсь-
кого національного університету
імені Тараса Шевченка. Вищу
юридичну освіту Валерій Іванович
використовує на захист соціаль-
них прав ветеранів війни і військо-
вої служби.

Валерій Іванович користується
безумовним авторитетом в укра-
їнському суспільстві. Його не-
одноразово обирали і запро-
шували на відповідальні посади у

громадські організації, консульта-
тивні ради, зокрема в Українській
Спілці ветеранів Афганістану,  На-
ціональній Асамблеї інвалідів
України тощо. Він тісно співпра-
цює з Міністерством оборони
України, Головним управлінням
розвідки України, іншими військо-
вими формуваннями у вирішенні
гуманітарних проблем, з питань
патріотичного і військового вихо-
вання молоді.

З 1999 року В. І. Гринчак не-
одноразово призначався консуль-
тантом Комітету Верховної Ради
України у справах пенсіонерів, ве-
теранів та інвалідів. У відповідаль-
ній роботі Валерій Іванович
завжди стоїть на захисті прав ве-
теранів і їхніх родин, готує аналі-
тичні матеріали, обєктивні ек-
спертні оцінки законодавчих і нор-
мативно-правових актів, пропо-
нує нові норми до них.

Прикладом мужності може
бути не лише подвиг Валерія
Гринчака на полі бою чи активне
громадське життя, яке він веде
увесь “постафганський” період, а
й те, що після усього пережитого
він не зневірився, зберіг жагу до
життя й теплоту свого мужнього
серця.

І доля подарувала йому, ма-
буть, найголовнішу нагороду – Ва-
лерій Іванович зустрів жінку своєї

мрії, котра народила йому двох
синів, яких він виховує справж-
німи чоловіками і гідними грома-
дянами України.

Попереду у Валерія Івановича
ще багато завдань, зокрема, як
кажуть у народі, «довести до пен-
сії своїх синів та до розуму внуків»,
а також потребують його допо-
моги і порад нові ветерани жор-
стокої сучасної війни за цілісність
і незалежність рідної України.

Тому побажаємо Валерію Іва-
новичу тривалого, щасливого
життя на користь родини і Дер-
жави.

Валерій АБЛАЗОВ.

ГЕРОЙ НАШОГО ЧАСУ
Герою Радянського Союзу Валерію Івановичу ГРИНЧАКУ – 65

Вітаємо!
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ОБЕРЕЖНІ ОЧІКУВАННЯ Ве-
ликобританії і США резуль-

татів фашистської агресії проти
СРСР у 1941–1942 роках, сумніви,
чи вистоїть СРСР у кровопролит-
ній війні, змінилися у 1943 році
після вирішальних перемог Чер-
воної армії у Сталінградській та
Курській битвах, виходу її на те-
рени Правобережної України за-
гальною впевненістю у перемозі
над фашистською коаліцією.

Міжнародне співтовариство,
намагаючись врегулювати пра-
вила ведення війни, в Гаазькій
конвенції про закони і звичаї сухо-
путної війни 1907 року описало
порядок попереднього капітуляції
переговорного процесу.

Про бажання капітулювати
противник повідомляє шляхом
напряму свого переговірника з
білим прапором. Фізичне його
знищення і навіть знущання з
нього неприпустиме. Як правило,
сторона, що здається, намага-
ється вимовити максимально
можливі вигідні умови для себе.
Зазвичай вони залежать від того,
на якій стадії боєздатності зда-
ється ворог. Для запобігання
власним втратам інтереси силь-
ного противника можуть бути вра-
ховані. І, навпаки, на слабкого
ніхто не зважає. Хоча переможець
може виявити поблажливість, жа-
лість чи шляхетність.

На практиці справді розріз-
няють капітуляцію і беззастереж-
ну капітуляцію, тобто, без права
противнику виставляти будь-які
умови.

Акти про капітуляцію підпису-
валися з представниками держав,
які відігравали основну роль у фа-
шистському блоці: Італії, Румунії,
Фінляндії, Болгарії, Угорщини, Ні-
меччини та Японії.  

ІТАЛІЯ. До осені 1943 року зі
складу фашистської коаліції юри-
дично вже було виведено одного
із найважливіших учасників – Іта-
лію.

24 липня 1943 року Муссоліні
отримав відставку і був заарешто-
ваний, а король Італії Віктор Ем-
мануїл призначив прем'єр-міні-
стром начальника Генерального
штабу маршала П'єтро Бадольо.

Радянський уряд, отримавши
інформацію про сепаратні пере-
говори, висловив протест со-
юзникам, але, визнаючи їхній
пріоритет у цьому регіоні, уповно-
важив генерала Ейзенхауера під-
писати умови капітуляції Італії й
від імені СРСР.

24 вересня 1943 року на ост-
рові Мальта Ейзенхауером і Ба-
дольо було підписано «вичерпні
умови» капітуляції Італії. 13
жовтня 1943 року уряд Бадольо
оголосив війну Німеччині. Уряди
СРСР, Англії та США визнали
Італію спільно стороною, що
воює. 

Але це був формальний акт,
адже ще 12 вересня за доручен-
ням Гітлера загін німецьких пара-
шутистів на чолі з Отто Скорцені
дістав інформацію про місце ут-
римання Муссоліні й викрав із
ув'язнення фашистського дикта-
тора.

Його доставили у ставку Гіт-
лера «Вовче лігво» у Східній Прус-
сії. За наказом Гітлера під
охороною есесівців Муссоліні по-
вернувся до Північної Італії і 23 ве-
ресня 1943 року оголосив про
створення Італійської соціальної
республіки на території північної і
частини центральної Італії, окупо-
ваної Німеччиною, і сам очолив
новий уряд.

На території Італійської соці-
альної республіки було зосеред-
жено велике боєздатне угру-
повання військ (група армій «Ц»),
що включало 27 німецьких і 5 іта-
лійських дивізій та входило до
складу Південного укріпрайону
під командуванням фельдмар-
шала Кессельрінга.

З «благословення» Гітлера у
лютому – березні 1945 року було
встановлено контакти й роз-
почато сепаратні переговори з
представниками США. Радянська
сторона розкрила ці таємні пере-
говори і вимагала їх припинити.

Після провалу переговорів 9
квітня 1945 року союзні війська
перейшли до Північної Італії для
завершальної операції. Помітну
роль у ній відіграли сили Опору,
що налічували до 250 тис. людей.

Ватажок італійських фашистів
Муссоліні був затриманий 27
квітня 1945 року партизанами на
кордоні зі Швейцарією при спробі
вивезти золотий запас Італії. Він і
ряд діячів його уряду були роз-
стріляні, а їхні трупи перевезені до
звільненого Мілана і повішені
вниз головою на площі Лорето.

25-28 квітня 1945 року припи-
нила своє існування Італійська со-
ціальна республіка.

29 квітня 1945 року за участю
радянського представника було
підписано документ про капітуля-
цію гітлерівських військ в Італії.

РУМУНІЯ. У перші роки Другої
світової війни Румунія втратила
цілу низку своїх територій. Ру-
мунські націоналісти виношували
задуми відновити Велику Руму-
нію.

Вся повнота влади у країні пе-
рейшла до Антонеску, який оголо-
сив себе кондукетором (фюре-
ром) Румунії. Гітлер обіцяв Анто-

неску не лише Бессарабію, а й
Північне Причорномор'я, вклю-
чаючи Одесу.

У листопаді 1940 року Анто-
неску підписав у Берліні договір
про приєднання Румунії до блоку
Німеччини, Японії та Італії.

22 червня 1941 року Румунія
вступила у війну проти СРСР на
боці Німеччини.

16 жовтня 1941 року після важ-
ких боїв Одесу було захоплено ру-
мунськими військами.

На території, яка потрапила під
контроль румунської влади, були
засновані Буковинське (столиця–
Чернівці), Бессарабське (сто-
лиця–Кишинів) губернаторства,
та Трансністрія (територія від Дні-
стра до Південного Бугу і столиця
– спочатку Тираспіль, а потім
Одеса).

Румунські армії воювали на
Кавказі, під Сталінградом, на Ку-
бані, у Криму. Безповоротні
втрати Румунії на Східному фронті
становили 475070 осіб.

26 березня 1944 року Червона
армія вийшла до кордонів Руму-
нії.

Уряд Румунії запросив у ра-
дянського уряду умови пере-
мир'я. 12 квітня 1944 року було
отримано відповідь, яку Анто-
неску та його прибічники відки-
нули.

Внаслідок проведення Ясько-
Кишинівської операції радянських
військ у серпні 1944 року поразка
Румунії стала неминучою.

23 серпня у Румунії стався пе-
реворот. Військові заарештували
Антонеску, під охороною пере-
везли до конспіративного будинку
на околиці Бухареста, де утриму-
вали до 31 серпня до передачі ра-
дянському командуванню.

Цього ж дня було передано
декларацію короля про припи-
нення військових дій проти дер-
жав антифашистської коаліції та
прийняття умов перемир'я, за-
пропонованих радянським уря-
дом ще 12 квітня 1944 року, про
готовність вести війну проти гітле-
рівської Німеччини.

Король та його прихильники
виступали проти активної участі
Румунії у війні, пропонували не чи-
нити перешкод виходу німецьких
військ, відводячи для цього ру-
мунські армії, зажадали евакую-
вати все населення призовного
віку з територій, які займати-
муться Червоною армією, зверта-
лися до радянського коман-
дування з проханнями про припи-
нення наступу.

Одночасно вони зверталися до
командування збройних сил Англії
та США щодо висадки повітряних
десантів у Бухаресті, виношуючи
плани окупації ними Румунії.

Вранці 31 серпня 1944 року
Червона армія і 1-а румунська
добровольча дивізія ім. Тудора
Володимиреску ввійшли до звіль-
неного патріотичними силами Бу-
хареста.

12 вересня 1944 року в Москві
було підписано Угоду про пере-

мир'я з Румунією. Угоду про пере-
мир'я за уповноваженням урядів
Радянського Союзу, Великобри-
танії та Сполучених Штатів Аме-
рики підписав Маршал Радянсь-
кого Союзу Р. Я. Малиновський. 

Надалі відповідно до Угоди
«союзна румунська армія» разом
із Червоною армією боролася
проти гітлерівської коаліції на те-
риторії Угорщини, а потім в Ав-
стрії.

У липні 1945 року румунський
король Міхай як глава союзної
держави був удостоєний радянсь-
кого ордена «Перемога».

Антонеску в квітні 1946 року
повернули румунському керів-
ництву. Суд засудив його до
вищої міри покарання і 1 червня
його розстріляли.

ФІНЛЯНДІЯ. З самого початку
Другої світової війни Фінляндія
опинилася в дуже складному ста-
новищі. Вона змушена була при-
йняти умови договору з СРСР
після Радянсько-фінляндської
війни 1939–1940 рр., за яким до
СРСР відходили Карельський пе-
решийок з Виборгом і частина
східної Карелії, в оренду на 30
років здавався острів Ханко. Крім

того, її небезпідставно непокоїли
питання збереження власного су-
веренітету після того, як його
втратили прибалтійські держави
Латвія, Литва та Естонія.

Після капітуляції Франції влітку
1940 року керівництво Фінляндії
(президент Р. Рюті, прем'єр-мі-
ністр Рангелл, верховний голов-
нокомандувач армії Фінляндії
маршал Маннергейм) взяло орі-
єнтацію на співпрацю з Третім
рейхом. У ході німецько-фінських
переговорів було досягнуто згоди
про співпрацю та військову взає-
модопомогу.

Восени 1940 року було
укладено фінсько-німецьку угоду
про транзит німецьких військ і вій-
ськових матеріалів через фінські
порти. З осені 1940 року на тери-
торію Фінляндії почали прибувати
німецькі війська.

З початку 1941 року були від-
криті пункти вербування фінських
добровольців до військ СС. Зага-
лом у підрозділах і військах СС під
час Другої світової війни служило
4 тис. фінів.

Фінляндія продавала і по-
стачала зброю країнам «осі», по-
будувала частину кораблів і
катерів, що з 1942 року діяли
проти СРСР на Ладозькому озері,
постачала Німеччині найважли-
вішу стратегічну сировину (ніке-
левий концентрат, молібден та ін.)

На 22 червня 1941 року для
війни проти СРСР на території
Фінляндії було розгорнуто угрупо-
вання німецько-фінських військ
загальною чисельністю 407,5 тис.
осіб (17 фінських і 4 німецьких ди-
візії).

Тим часом головнокомандувач
фінської армії маршал Маннер-
гейм стверджував, що керів-
ництво країни готове було
оголосити про нейтралітет у війні
Німеччини та СРСР.

Але 25 червня 1941 року літаки
Північного і Балтійського флотів
здійснили авіаналіт з нанесенням
бомбових ударів по 19 аеродро-
мах на території Фінляндії, на яких
були німецькі та фінські літаки
(всього радянською авіацією було
зхдійснено 250 літаковильотів).

26 червня 1941 року президент
Фінляндії Р. Рюті оголосив, що
Фінляндія «перебуває у стані
війни з СРСР».

Влітку 1941 року фінська армія
повернула території, втрачені в
Радянсько-фінській війні, і про-
довжила наступ, вийшовши до
Онезького озера і блокувавши Ле-
нінград із півночі.

25 листопада 1941 року Фін-
ляндія приєдналася до «Антико-
мінтернівського пакту».

Крім Карелії, фіни брали участь
у бойових діях на інших ділянках
Східного фронту: на окупованій
території Естонії, у бойових діях
проти Північного флоту, у блокаді
Ленінграда та в обстрілах «Дороги
життя», фінські війська захопили
Петрозаводськ, підрозділи фінів
перебували у Львові, у складі ні-
мецького гарнізону міста Дорого-

буж. У січні 1942 року на східний
фронт було відправлено фінський
добровольчий батальйон військ
СС, він брав участь у боях проти
Червоної армії у складі військ
групи армій «Південь». У ньому
служили 1500 фінських добро-
вольців.

Після поразки німців під Моск-
вою фіни перейшли до оборони.
Це призвело до стабілізації
фронту до 1944 року.

21 липня 1944 року радянські
війська вийшли до державного
кордону 1940 року. Наступ ра-
дянських військ зупинився. Ра-
дянське командування почало
перекидання військ на німецький
напрям і вирішило прискорити пе-
реговори про завершення війни з
Фінляндією.

Радянський уряд погодився
прийняти фінську делегацію лише
за умови, що Фінляндія офіційно
оголосить про розрив відносин з
Німеччиною і вимагатиме виве-
дення німецьких військ зі своєї те-
риторії до 15 вересня.

2 вересня президент Фінляндії
Густав Маннергейм офіційно ого-
лосив про розрив відносин з Ні-
меччиною, а наступного дня, 3

вересня, наказав про переки-
дання армійських з'єднань на пів-
ніч.

7 вересня до Москви виїхала
велика делегація. Делегатів зму-
сили чекати початку переговорів
цілий тиждень, напруга зростала.
Радянська сторона пропонувала
не фундаментальний мирний до-
говір, а договір про перемир'я.
Висунуті Москвою умови вияви-
лися важчими, ніж фіни очікували.
Глава фінської делегації прем'єр-
міністр Антті Хакцелль не витри-
мав – у нього стався інсульт.
Хакцелля замінив міністр закор-
донних справ Карл Енкель.

Московське перемир'я було
підписано 19 вересня 1944 року
Фінляндією з одного боку і СРСР
з Великобританією, які діяли від
імені країн, що перебувають у
стані війни з Фінляндією, з ін-
шого боку, і фактично завершило
Радянсько-фінську війну 1941–
1944 рр.

Договір про перемир'я підпи-
сав за уповноваженням урядів
СРСР і Сполученого Королівства
партійний і державний діяч, член
військової ради Північно-Західного
спрямування генерал-полковник
Андрій Жданов. Він керував Со-
юзною контрольною комісією у
Фінляндії до Паризького мирного
договору 1947 року.

БОЛГАРІЯ допомагала Німеч-
чині у війні проти СРСР. У розпо-
рядженні німецького коман-
дування було 16 найважливіших
аеродромів, морські порти Варна
і Бургас, за ним зберігалося право
військових залізничних переве-
зень. Крім того, болгарські вій-
ська несли службу в окупованих
Греції та Югославії, звільняючи
цим кілька німецьких дивізій для
Східного і Західного фронтів.

17 квітня 1944 року уряд СРСР
направив ноту уряду Болгарії про
те, що подібне «далі терпимо бути
не може».

18 травня 1944 року СРСР ще
раз заявив: якщо Болгарія не
порве з Німеччиною, то СРСР
«вважатиме неможливим збере-
ження відносин з Болгарією як із
державою, що допомагає і має
намір допомагати надалі гітле-
рівській Німеччині у війні проти
Радянського Союзу».

12 серпня 1944 року СРСР на-
правив уряду Болгарії ноту, в якій
зажадав припинити співпрацю з
Німеччиною. Наступного дня
глава уряду Багрянов зробив
заяву, що Болгарія порве з Німеч-
чиною за зручної нагоди, але у
такий спосіб, щоб уникнути
збройного конфлікту з нею.

26 серпня 1944 року Багрянов
заявив тимчасовому повіреному
СРСР у Болгарії, що його  країна
ухвалила рішення про повний
нейтралітет. Однак уряд Багря-
нова продовжував надавати тери-
торію країни для ведення війни
проти СРСР: морські та річкові
порти, як і раніше, перебували під
контролем німців, німецька армія
не роззброювалася і не інтерну-

валася. Водночас активізувалися
таємні переговори зі США та Анг-
лією про укладання з ними сепа-
ратного перемир'я.

Внутрішнє становище у Болга-
рії загострилося до краю. 1 ве-
ресня 1944 р. уряд Багрянова
пішов у відставку і регентська рада
призначила нового прем'єра Му-
равієва, уряд якого щодо Німеч-
чини залишився на колишніх
позиціях. Новий уряд дозволив за-
лишкам німецьких військ вільно
відходити з Румунії через бол-
гарську територію аж до 9 ве-
ресня.

5 вересня 1944 року уряд СРСР
фактично оголосив війну Болгарії,
оскільки раніше Болгарія перебу-
вала у стані війни з СРСР. Червона
армія в цей час була на румуно-
болгарському кордоні.

Збройні сили Болгарії в цей пе-
ріод налічували 450 тис. осіб,
мали 5 загальновійськових армій і
2 окремі корпуси, до складу яких
входили 23 дивізії та 7 бригад.
ВПС Болгарії включали 5 авіацій-
них полків (410 літаків), у Варні та
Бургасі було зосереджено понад
80 бойових і допоміжних судів ні-
мецького та болгарського флотів.

8 вересня 1944 року війська 3-
го Українського фронту вступили
до Болгарії і до кінця 9 вересня
вийшли на задані рубежі, бойові
дії були зупинені.

Вдень у Бургасі було висад-
жено повітряний десант, а потім
кораблі Чорноморського флоту
висадили морський десант чи-
сельністю 400 людей. Весь ні-
мецький флот, який діяв на
Чорному морі, бойові та допо-
міжні кораблі, а також кілька під-
водних човнів, перед вступом
радянських військ до Варни було
затоплено за наказом німецького
командування.

У ніч на 9 вересня у столиці
розпочалося повстання. Загони
Вітчизняного фронту зайняли
пошту, телефонну станцію, цент-
ральний вокзал, міністерства.
Військовий міністр, захоплений
зненацька, після деякого вагання
дав вказівку армії підкоритися
уряду Вітчизняного фронту.

Міністрів, регентів, директора
поліції та інших представників по-
валеної влади було заарешто-
вано. Влада перейшла до
Вітчизняного фронту.

Коли радянські війська всту-
пили до Болгарії, до її столиці
Софії негайно прибули 20 амери-
канських і англійських офіцерів,
які розпочали переговори у вій-
ськовому міністерстві. Радянське
командування запропонувало їм
залишити межі Болгарії, вка-
завши, що у смугу дії Червоної
армії іноземні офіцери можуть
бути допущені лише за погоджен-
ням з урядом СРСР.

У воєнно-політичній ситуації,
що склалася, болгарський уряд
передав свої війська в опера-
тивне підпорядкування команду-
вачу 3-го Українського фронту
Маршалу Радянського Союзу Ф. І.
Толбухіну.

З вересня 1944 року по тра-
вень 1945 року болгарська армія
брала участь у Белградській опе-
рації, операції біля озера Балатон,
а також у Віденській наступальній
операції.

З 450-тисячної болгарської
армії у війні проти німецько-фа-
шистських загарбників брали
участь 339760 осіб, з них безпосе-
редньо на фронті 195932, 32 тис.
болгарських воїнів склали безпо-
воротні втрати.

28 жовтня 1944 року було під-
писано угоду про перемир'я між
СРСР, США та Великобританією
з одного боку і Болгарією – з ін-
шого, яке підписали від імені
урядів США, СРСР і Сполученого
Королівства Маршал Радянсь-
кого Союзу Ф. І. Толбухін, пред-
ставник радянського Верхов-
ного командування і генерал-
лейтенант Джеймс Геммел,
представник Верховного голов-
нокомандувача союзників Се-
редземномор'я (Великобри-
танія).

(Закінчення
в наступному номері).

Акти про капітуляцію підписувалися з представ-
никами держав, які відігравали основну роль у фа-
шистському блоці.

ПЕРЕМОЖНИЙ 1945-й
Капітуляція противника



ТРЕТІЙ ТОСТ 7
«Азовсталь» та духовенство:

факти
– Отче Сергію, чому після

заяви про хресну ходу на
офіційному сайті нашої
Церкви настала інформа-
ційна тиша? І чому ми лише
зараз та лише з ФБ-сторінок
окремих священиків дізнає-
мося про те, що хтось-таки
поїхав до Маріуполя, на
«Азовсталь»?

– Усі ці тижні інформаційної
мовчанки про нашу місію –
через те, що будь-яке слово,
будь-яка надмірна емоція мо-
жуть зашкодити всьому. Прези-
дент також просить не
говорити зайвого, бо це може
бути небезпечним для життя
людей.

Від духовенства часто вима-
гають радикальних висловів. А
ми їх уникаємо. І не через те,
що боїмося назвати біле білим,
а чорне чорним. Перш за все,
священик на Літургїї від імені
Христового неодноразово ка-
же: «Мир вам». Як це робити
священику, який говорить:
«Стріляйте! Ріжте! Бийте!» А по-
друге, люди, які вивезені в
росію, можливо, захочуть по-
вернутися. А я своїм необереж-
ним словом їм заваджу. Їм чи
нашим бійцям, які зараз знахо-
дяться десь на ворожій терито-
рії. Тому я, хоч і можу дещо
розповідати, але не маю права
сьогодні сказати все. Тому роз-
повім, що зможу. 

– Гаразд. З 22 по 29
квітня, як можна зрозуміти з
ваших дописів у Facebook,
ви їздили до Маріуполя. Хто
організував цю поїздку?

– Це не була ініціатива самої
лише Церкви. Ми, священики,
були, так би мовити, елемен-
тами складного переговорного
процесу. І якщо хтось каже, що
певний процес перемовин
(стосовно порятунку людей з
«Азовсталі») не досяг мети, це
не значить, що він припинився.
Це значить, що далі, по різних
каналах, різними можливо-
стями продовжується все те,
про що заявляло керівництво
нашої держави. 

Процес ішов цілодобово, із
залученням різних, навіть між-
народних можливостей. На
певному етапі, ймовірно, про-
звучала ідея залучити духовен-
ство – як осіб, які могли б
забезпечити елементарну до-
віру між двома сторонами. 

Тобто. Лінія фронту прохо-
дить по «Азовсталі». Там оз-
броєні люди, міни, авіація,
бомбардування… І потрібно
призупинити війну – причому,
не в телефонному режимі. По-
трібно зустрітись двом сторо-
нам, які воюють: захисникам
України та окупаційним вій-
ськам. А як це зробити, коли
вже 80 днів іде взаємне зни-
щення?.. І відповідно (це лише
моє припущення) на вищому
рівні з’явилась ідея викори-
стати тих, хто теоретично може
викликати довіру в обох сторін.
Простягнути руку – і провести
людей через умовних 100 мет-
рів до евакуаційного автобуса,
бо автобус не може під’їхати
безпосередньо до бункера на
«Азовсталі», де ховаються від
обстрілів люди.

– Чому український ева-
куаційний автобус не міг, як
ви кажете, під’їхати й за-
брати людей просто звідти,
від дверей сховища? 

– Тому що «Азовсталь» – це
велика територія. Люди, вий-
шовши з підземель, сідають у
транспорт на території заводу,
їдуть до прохідної, проходять
назовні, потім повинні пройти
ще кількасот метрів – і лише
тоді є можливість сісти в авто-
бус. 

Ми, духовенство, мали стати
буфером. Особами, які готові в
слушний момент стати між
двома арміями.

І я не знаю, що і як, але саме
в той момент з’явилась ініціа-
тива Блаженнішого, про яку ви
питаєте. Ймовірно, Церква ву-
стами Предстоятеля висловила
свою готовність послужити
спробі порятунку людей. 

– Але ж усюди написано
«хресна хода». А ви розпові-
даєте про якісь зовсім інші
події, які відбувалися, тим не
менш, в анонсовані дати.

– Перемовини відбуваються
на міждержавному рівні, а вою-
ють – на іншому рівні. На війні
багато чого непередбачувано.
Польових командирів ніхто не
відміняв. 

Процес порятунку людей на
війні такий, що сценарії зміню-
ються сотні разів. Все було
оголошено досить ней-
трально: хресна хода. Тим
більше, як ми мали про це все
сказати? Починається евакуа-
ція поранених солдатів? Уя-
віть, як якийсь польовий
командир армії, яка з нами
воює, сидить під «Азовсталлю»
і читає, що з Києва їдуть ба-
тюшки рятувати тих, кого він
хоче вбити. Що буде далі? Цей
польовий командир може від-
крити вогонь в будь-який бік,
що і показав перший день
наших перемовин, коли приле-
тіла міна саме туди, де мали
виводити цивільних людей з
підвалів «Азовсталі».

– Що сказали про мету по-
їздки вам? 

– Йшлося про глобальний
порятунок усіх цивільних і тяжко
поранених. Навіть було питання
про те, щоб забрати тіла по-
мерлих. Нас вирушало в той бік
40 священиків-добровольців.
Основна маса – з Києва. Інші –
з Полтави, з Борисполя, Вор-
зеля, Бородянки. 

– А як серед них опини-
лися ви?

– У мене в 2014 році вже був
досвід поїздок на окуповану те-
риторію. Також я брав участь у
телефонних перемовинах між
«ДНР» і Міністерством оборони
України з питання винесення
тіл наших загиблих з Донець-
кого аеропорту. Тому, коли до

мене зателефонували з цер-
ковної адміністрації й спитали,
чи я їду – звичайно, сказав, що
їду. 

Рятувальна експедиція: 
хроніка подій

– Давайте спробуємо від-
творити події крок за кро-
ком.

– Мені зателефонували у Ве-
ликий Четвер, 21 квітня. Як я
зрозумів, буквально за 15 хви-
лин група священиків була зі-
брана. 

У Страсну П’ятницю, 22
квітня, зранку ми всі прибули в
Лавру, вклонилися Плащаниці.
Підійшли до Блаженнішого,
взяли благословення, сіли в ав-
тобус і виїхали в супроводі від-
повідних органів до Запоріжжя. 

Великої Суботи з 5 години
ранку ми очікували виїзд до
Маріуполя. Але нам сказали,
що наша безпека також є пріо-
ритетною, і оскільки над Маріу-
полем є кілька ворожих літаків,
ми не можемо виїхати: перемо-
вини затримуються чи зри-
ваються. Тобто вже в суботу ми
розуміли, що починаються
певні проблеми. Але мій досвід
2014 року свідчив: це – поле
бою. І відповідно, кожні 15 хви-
лин може радикально змінюва-
тися ситуація. Повністю. 

У всіх священиків були з
собою єпітрахілі. Шестеро з
нас мали повний комплект бо-
гослужбового облачення. У
мене були просфори для Вели-
коднього богослужіння. Ми
везли з собою куличі, кра-
шанки. З деякими священи-
ками ми вже були раніше
задіяні в благодійних місіях у
зону АТО, ООС і бачили цю
війну останні 8 років, тож розу-
міли, що Великодня ніч на нас
чекає як мінімум в Запоріжжі, а
як максимум – десь у південних
степах України. 

– Зрештою, де ви святку-
вали Великдень?

– Річ у тому, що нас гостинно
розмістили в Будинку культури,
облаштованому під евакуацій-
ний центр. І ми, з благосло-
вення митрополита Запорізь-
кого і Мелітопольського Луки,
який надав нам Євхаристичні
сосуди, всі приготувалися до
богослужіння, помолилися і
рівно опівночі, в актовій залі,
окоропивши все святою водою,
почали Великоднє богослу-
жіння. Оскільки ця зала не має
вікон, ми могли включити освіт-
лення, не порушуючи режиму
світломаскування. Всі свяще-
ники посповідалися, присту-
пили до Причастя. 

Сталося і те, що, як кажуть,
пробило на сльози всіх. У цій
актовій залі стояло чимало сто-
лів із посортованим гуманітар-
ним одягом. І священик, який
робив фото на пам’ять, заува-
жив: «Це ви думаєте, що вас
було сорок. А я за цими сто-
лами з курточками, як фото-
граф, бачив: тут дітки стоять,
тому що там дитячий одяг. Отут
– жіночки, бо тут жіночий. А тут
мали б стояти чоловіки…».

О четвертій годині ранку ми
лягли спати з тією умовою, що
о шостій підйом і виїзд.

Виїзду не сталося ані о 6:00,
ані о 7:00, ані о 8:00… А десь о
9 годині нам пошепки сказали:
перемовини закінчилися так,
що інша сторона дозволила
приїхати всього-навсього де-
сятьом священикам. Тобто
наша місія, яка замахувалася
на всіх цивільних, на поране-
них, на полеглих, зменшилася
до мінімуму.

– Під словами «наша місія»
кого саме ви маєте на увазі?

– Місія української сторони,
в якій були задіяні і ми. Нас
сформували в колону: це було 5
пасажирських автобусів, 5
карет швидкої допомоги. Були
також на окремих авто пред-
ставники ДСНС, а ще пред-
ставники вищих органів
державної влади України, яка і
вела перемовини. Цей кортеж у
неділю вирушив до Маруіполя.
Священики їхали у громадських
автобусах – по двоє на кожен.

– Страшно було?
– Ні.
– Вас обстрілювали?
– На першому блокпості

протилежної сторони нас зу-
стріли представники іншої
влади. Далі нас супроводжував
їхній конвой. Тому російські
блокпости ми проходили
швидко. 

Ті водії, які їхали з нами (для
них це була шоста поїздка),
свідчили, що наш кортеж був
першим, який доїхав до Маріу-
поля. Решту українських ева-
куаційних конвоїв – а їх було
перед нами багато – зупиняли і
розвертали на Бердянському
кільці. Наші водії навіть не ві-
рили, що ми доїдемо до Маріу-
поля. Але ми доїхали.

– Що в цьому дивного,
якщо вас супроводжували і
не чіпали?

– Потрібно розуміти, що
коли вже ми туди поїхали, то
перемовини тривали далеко не
перший день. І не десятий. Усі
ці дні пробивалася можливість
порятунку людей – і з боку
України процес був, як здалося,
цілодобовим і всебічним. 

Аж ось, нарешті, пробили
чергову можливість і ми по-
їхали. Можливо, ми були двад-
цятою чи тридцятою спробою.
А за нами йшла ще одна «пор-
ція» перемовин, і ще одна. 

Так, це не ми врятували
людей з «Азовсталі». Але я зро-
зумів, що ми були першими,
кому вдалося під’їхати до про-
хідної заводу. 

– Коли ви дісталися Ма-
ріуполя?

– Геть пізно ввечері зупини-
лися перед Мангушем. І тому
лише в понеділок зранку виї-
хали на Мангуш. Там дочека-
лися припинення вогню і тільки
тоді виїхали в Маріуполь. 

Заїхати в місто було кілька
спроб, тому що мости або за-
міновані, або підірвані. Десь
наші великі пасажирські авто-
буси мусили розвертатися між
розкладеними мінами і замі-
нованою придорожньою сму-
гою.

Ближче до обіду понеділка
доїхали до Сартани. І там нас
зупинили. А потім видали вка-
зівку: на Маріуполь виїжджає
один автобус, одна швидка і
один священик. Решта сидіть,
чекайте. І ми просиділи біля
своїх автобусів в Сартані фак-
тично другу половину поне-
ділка 25 квітня.

А під вечір на «Азовсталі» по-
чалися бої. 

– Як ви зрозуміли, що
саме там?

– У ті дні бої в інших частинах
міста вже не велись. Лише на
заводі. Обстріли могли бути
тільки там. І ми зрозуміли, що
переговори зірвалися.

Ми дуже переживали за тих,
хто виїхав до заводу. І ми ж
знали, що там стоїть наш свя-
щеник (протоієрей В’ячеслав
Яковенко, настоятель київсь-
кого храму на честь Усіх святих
воїнів). Стоїть в армійській бу-
ферній зоні. 

Потім уже ми дізналися, що
коли переговорна група зі свя-
щеником стала у кількасот мет-
рах від прохідної «Азовсталі»,
коли вже людей фактично ви-
вели з підземелля і вони мали
сісти в транспорт, щоб приїхати
на прохідну, почався обстріл.
Одна сторона звинувачувала
іншу, і дякувати Богові, що в
української сторони була відео-
фіксація, яку вони згодом пере-
дали нам і показали, що це не
українська сторона зірвала
процес. 

Отже, в понеділок отець
В’ячеслав повернувся ні з чим.
Щоправда, того дня пекло
сонце, і обличчя в нього зго-
ріло, бо він мав просто стояти
кілька годин на прострільній те-
риторії, аби сторони звикли, що
то священик, а не бойовик. 

ЧОТИРИ ДНІ БЕЗ БОЇВ
Хресний хід у Маріуполь: як це було

Великодня ніч-2022. Будинок культури, Запоріжжя.
Фото з Facebook-сторінки диякона Сергія ГЕРУКА.

Ми всі молилися про благополучний результат молитовної
ходи до Маріуполя. І вирішили розпитати одного з її учасників,
якою була ця поїздка і що там насправді відбувалося. Настоя-
тель Воскресенського храму-пам’яті загиблим та ветеранам
Афганістану, перший проректор Київської духовної академії
протоієрей Сергій Ющик розповів про те, що він бачив на
власні очі.

ГРОМАДА Академічного храму
на честь Воскресіння Христо-

вого (храму пам'яті загиблих та вете-
ранів Афганістану) Київської ду-
ховної академії та семінарії пере-
дала позашляховик військовослуж-
бовцям ЗСУ, повідомляє на своєму
сайті КДАіС.

Чин освячення транспорту здій-
снив перший проректор КДАіС і на-
стоятель «афганського» храму УПЦ у
Києві протоієрей Сергій Ющик. «По-
зашляховик придбаний стараннями
парафіян храму для потреб військо-
вослужбовців Збройних сил», – за-
значили у Київських духовних школах.

Після освячення автомобіль був
відправлений до зони бойових дій.

АВТОМОБІЛЬ ДЛЯ АРМІЇ

Інтерв’ю вела
Ірина ГРИНЮК.

(Закінчення
в наступному номері.)
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ПЕРЕДПЛАТА-2022

Газету Української Спілки ветеранів Афганістану (воїнів-інтерна-
ціоналістів) «ТРЕТІЙ ТОСТ», де друкуються законодавчі матеріали
з питань соціального захисту сімей загиблих військовослужбовців,
інвалідів війни, учасників бойових дій, юридичні консультації, мате-
ріали про життя і роботу організацій УСВА (територіальних, місце-
вих, районних), спогади, проза і поезія, можна передплатити за
Каталогом видань України «Преса поштою»:

на сайті ДП «Преса» www.presa.ua,
на сайті АТ «Укрпошта» www.ukrposhta.ua,
у відділеннях поштового зв’язку,
в операційних залах поштамтів,
у пунктах приймання передплати.

Оформити передплату з поточних місяців також завжди можна
до 16 числа (включно) кожного місяця, що передує передплатному.

Мінімальний передплатний період – один місяць.
Наш індекс – 30224.

Вартість передплати з урахуванням приймання передплати і до-
ставки складає:

на місяць – 14 грн, на три місяці – 37 грн,
на шість місяців – 68 грн, на рік – 130 грн.

Підтримуйте газету воїнів-інтернаціоналістів «Третій тост»
своєчасною передплатою.

ПРЕС-СЛУЖБА УСВА.

«ЗА ЧАС ВІЙНИ сформувався
пул протезистів і ортези-

стів, які працюють за міжнарод-
ними стандартами. За цей час у
межах програми співпраці з НАТО
підготовлено 22 протезистів, які
отримали сертифікат Європей-
ської асоціації протезистів і орте-
зистів. Також є фахівці, які мають
інші міжнародні сертифікати», –
сказала Юлія Соколовська.

За її словами, у цій сфері пра-
цюють понад сто підприємств,
здебільшого приватних і сучас-
них. Крім того, багато комплек-
туючих до протезів закуповують в
іноземних виробників. Заступ-
ниця керівника ОП зауважила, що
вони аналогічні тим, які викори-
стовуються для протезування за
кордоном.

«Зараз ми формуємо ланцю-
жок допомоги, який поєднує реа-
білітацію в лікарні й швидке
протезування так, щоб наші
хлопці та дівчата якомога швидше
ставали мобільними і поверта-
лися до активного життя», – до-
дала Юлія Соколовська.

Вона також зазначила, що нині
існують широкі можливості для
протезування за кордоном.

При цьому заступниця керів-
ника ОП нагадала, що протез по-
требує постійного обслуго-
вування. «Пам‘ятайте, якщо вам

зробили протез за кордоном, ви
можете зареєструвати його в
персональному кабінеті на сайті
Фонду соціального захисту
людей з інвалідністю та обрати
українського протезиста, який за
потреби все відремонтує за дер-
жавний кошт», – уточнила вона.

Протезування і реабілітації
нині потребують понад тисяча
військових і цивільних, які втра-
тили кінцівки під час війни.

Про те, де і як це можна зро-
бити, читайте в наступному но-
мері.

Анонс

ЗА МІЖНАРОДНИМИ СТАНДАРТАМИ
В Україні сформувався пул протезистів і ортезистів, які роб-

лять протези та ортези за міжнародними стандартами. Про це
заступниця керівника Офісу Президента Юлія Соколовська роз-
повіла під час брифінгу, передає кореспондент Укрінформу.

ЗАКОНОПРОЕКТОМ, поданим народним депутатом України Г. М.
Третьяковою та іншими народними депутатами, пропонується

внести зміни до Законів України «Про статус ветеранів війни, гарантії їх
соціального захисту» та «Про жертви нацистських переслідувань», пе-
редбачивши зміну дати і виду виплати щорічної разової грошової допо-
моги ветеранам війни і жертвам нацистських переслідувань.

Зокрема, пропонується виплата грошової винагороди ветеранам
війни і жертвам нацистських переслідувань до Дня захисників та захис-
ниць України (14 жовтня), замість разової грошової допомоги, яка ви-
плачувалась щорічно до 5 травня.

Члени комітету підтримали законодавчу ініціативу, оскільки її ухва-
лення має політичне значення в частині відмови від дати виплат, пов'яза-
ної із комуністичним режимом, а також сприятиме національно-
патріотичному вихованню громадян, вшануванню мужності та героїзму
захисників і захисниць України, посиленню національної і громадянської
ідентичності в суспільстві.

ЗМІНИ ПІДТРИМАНО

Комітет з питань молоді і спорту рекомендує Верховній Раді
прийняти за основу законопроект про внесення змін до Закону
України "Про соціальний і правовий захист військовослужбовців
та членів їх сімей" щодо врегулювання окремих питань соціаль-
ного захисту членів сімей військовослужбовців (реєстр. №7295).

СПІЛЬНОЮ молитвою, запа-
ленням лампадки та покла-

данням квітів на його могилу
ветерани-«афганці» Теребовлянсь-
кої районної організації УСВА від-
дали шану мужньому і сміливому
воїну.

Світла пам'ять про відважного
воїна збережена у пам'ятних знаках
у Тернополі та в Теребовлі, його
іменем названо вулицю в селищі
Долина, життя і подвиг полеглого
героя описані в багатьох книгах,
виданих Тернопільською обласною
Спілкою ветеранів Афганістану.
Пам'ять про героя навіки зали-
шиться в серцях земляків.

Василь КОГУТ,
перший заступник голови

Тернопільської обласної 
організації УСВА.

ЙОГО ДЕВІЗОМ було «Один
за всіх і всі за одного». І це

не на словах, а на ділі. І клята
війна справді забирає найкра-
щих.

– Коли ми спілкувалися вос-
таннє, Васильович говорив:
«Саша, для мене ця війна
остання». Я це сприйняв так, що
ми поб’ємо москаля і більше не
буде з ким воювати, – пригадує
бойовий побратим загиблого
офіцера Олександр Лотовський.
– А вона й справді виявилася для
командира останньою…

Він був Людиною, Воїном,
Командиром – усе з великої лі-
тери.  Так кажуть ті, хто був добре
знайомий з В’ячеславом Кравчу-
ком.

– Спочивай з Богом, коман-
дире. Досі не можу повірити...
Війна забирає найкращих, – каже
Олександр Лотовський. – Ви-
словлюю слова вдячності за те,
що ніколи не залишався осто-
ронь чужих проблем, завжди на-
магався допомогти й підтри-
мати. У нашій пам’яті ви залиши-
тесь добрим, чуйним і відданим
своїй справі. Царство небесне

вашій душі та земля вам пухом,
пане Командир.

В’ячеслав Васильович Крав-
чук народився 18 серпня 1963
року в селі Адамівка Віньковець-
кого району Хмельницької обла-
сті. За спиною у полковника –
війна в Афганістані, Нагірному
Карабасі, Придністров'ї та укра-
їнсько-російська війна. Ще доне-
давна був головою Тернопіль-
ської обласної організації Все-
українського громадського об’єд-
нання «Спілка офіцерів України».
20 січня 2018 року нагороджений
орденом «За заслуги» третього
ступеня.

У полковника залишилися

дружина Інна, син Андрій, який
на чолі підрозділу нещодавно
звільняв Київ, двоє маленьких
онуків і двоє братів: старший Вік-
тор і наймолодший Василь, який
теж військові. Мами не стало
вісім місяців тому, а батько пішов
у засвіти ще 2005 року. 

– Я служив у нього в роті від
1996 до 1998 року, він тоді був
командиром роти спецпризна-
чення в/ч 1441, – пригадує Олек-
сандр Лотовський. – Як
командир, він завжди стояв
горою за солдатів. Сам першим
йшов у бій, ніколи не ховався за
спинами підлеглих. І вчив усіх
стояти горою один за одного.  Ця людина радше пожертвує собою

заради інших. Я знаю, про що го-
ворю… Гірко і боляче.

– Важка втрата для всіх, хто
знав В'ячеслава Васильовича, –
каже Олександр Жовтонога. –
Добра і чуйна людина. Командир
з великої літери. Друг і порадник.
Спочивай з Богом і земля пухом!
Співчуття рідним…

– Ми любили Васильовича як
підлеглі, – каже Тарас Михальчук.
– І як командир був чесною і
справедливою людиною. Вічна
пам'ять… 

– Ніколи б не міг подумати, що
це буде остання наша зустріч.
Останнє спільне фото. Остання
розмова. На передовій, за кілька
кілометрів від ворога, – пригадує
побратим, заступник голови обл-
ради Володимир Болєщук.

– Війна забирає найкращих і
справжніх воїнів. Тих, хто, не ва-
гаючись, йде на фронт захищати
державу. Тих, хто ціною власного
життя рятує сотні інших. Війна
забирає Героїв. В‘ячеслав Крав-

чук був саме таким, – згадує Во-
лодимир Болєщук. – Я познайо-
мився з ним у 2015 році, під час
служби в Лисичанську. З того
часу він був моїм добрим другом,
побратимом, наставником і по-
радником. Він справжній коман-
дир, учасник чотирьох воєн.
Вічна пам’ять світлій людині.
Щирі співчуття рідним, близь-
ким, побратимам, усім, хто знав
В’ячеслава.

– Розум досі відмовляється
усвідомити, що війна забирає
найкращих, найосвіченіших, най-
відданіших, найдосвідченіших з
нашого з вами життя, залишаючи
в душі й серці невимовні тугу,
жаль-смуток і мільйони несказа-
них слів, осиротілих дітей, вдів, і
батьків, які до кінця свого віку бу-
дуть оплакували своїх синів і
дочок, сподіваючись на зустріч в
тім засвіті, що обіцяно нам Госпо-
дом, – каже Анна Тереза. – Спів-
чуття найріднішим і родині,
друзям і щира молитва за упокій
душі Великої людини!

ЗАВЖДИ СТОЯВ ГОРОЮ
ЗА СОЛДАТІВ І ПЕРШИМ ЙШОВ У БІЙ

15 травня трагічно загинув на фронті комбат 35-го окремого
штурмового батальйону «Тернопілля» полковник Кравчук В’яче-
слав Васильович.

НЕЗГАСИМА ПАМ'ЯТЬ
Ветерани-«афганці» Теребов-

лянщини у селищі Слобідка
(Тернопільська область) вшану-
вали пам'ять бойового побра-
тима Ярослава Дисевича, який
загинув у бою в Афганістані 11
травня 1980 року, нагородже-
ний медаллю «За відвагу» і орде-
ном Червоної Зірки (посмертно).
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